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Téma dopravy nabylo v  podzimních,  
a  zvláště pak v  listopadových dnech 
na naléhavosti. Dopravní zácpy v extrém-
ním měřítku, vedoucí až k  hodinovým 
zpožděním při cestách do  zaměstnání 
– to je stav, který jsme v  listopadu řešili 
denně. Akutní situace způsobená uzavír-
kami na  D1 a  současně rekonstrukcemi 
na  krajských komunikacích, vedené sna-
hou o  dočerpání evropských financí, byla 
již pro obyvatele neúnosná. Pravdu mají ti 
občané, kteří si stěžují na nekompetentnost 
státní správy – ať už se jednalo o Ředitelství 
silnic a dálnic nebo Správu a údržbu silnic 
JMK, dva správce nejfrekventovanějších 
komunikací. V  tomto rozsahu mělo město 
jedinou cestu, jak pomoci svým občanům – 
kontrolovat dopravní toky ve městě pomocí 
městské policie. Mimo území města, kde 
městská policie nemůže operovat, jsme se 
obraceli na Policii ČR a žádali o spoluprá-
ci při řízení dopravy. Přes občasné výpad-
ky bych na  tomto místě chtěla poděkovat 
PČR, která řídila dopravu v exponovaných 
místech, kterým je pro Šlapanice především 
křižovatka Krejčího/Matlachova ve Slatině.

Řešení dopravy ve  Šlapanicích má dvě 
úrovně, na  které se zaměřujeme: krát-
kodobou a  dlouhodobou. Oblast rela-

tivně krátkodobých řešení je ta, na kte-
rou dosáhne město buď samo, nebo 
s  pomocí partnerů. Sem patří opatření  
k řešení dopravy přímo ve městě a otáz-
ka řízení křižovatky ve  Slatině. Plynu-
lost dopravy  ve městě a otázku parková-
ní by dle našeho názoru měl napomoci 
vyřešit systém jednosměrného provozu 
v některých ulicích, který připravujeme 
ve  spolupráci s  dopravní komisí města. 
Parkování bude řešeno postupně tak, 
jak se budou rekonstruovat či prová-
dět úpravy v  jednotlivých ulicích. Prv-
ní na  řadě bude ulice Kosmákova, jejíž 
rea-lizaci plánujeme na příští rok. Jako 
prioritu si město vytyčilo dořešení ulice 
Nádražní, projekční přípravy budou za-
hájeny také v příštím roce.

Slatinská křižovatka neleží na  území 
našeho města, a  proto město může být 
při jejím řešení pouze iniciátorem ná-
pravy současného stavu. Neprůjezdnost 
křižovatky pro šlapanické občany lze 
částečně řešit světelným řízením kři-
žovatky. V  tomto názoru se shodujeme 
s  Policií ČR, která k  tomu dodává, že 
světelné řízení křižovatky a  další úpravy 
zvýší mimo jiné její bezpečnost jak pro  
vozidla, tak především pro chodce. Projekt 

Město Šlapanice přeje všem občanům 
radostné prožití vánočních svátků, 
vše nejlepší v roce 2016
a zve Vás 1. ledna v 18 hodin 
do městského parku 
na novoroční ohňostroj.
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pro světelně řízenou křižovatku byl hotov 
již v  roce 2010, kdy ho bohužel zamítlo 
zastupitelstvo MČ Brno-Slatina. Zahájili 
jsme proto jednání  s představiteli Slatiny, 
seznámili jsme se s  jejich námitkami  
k  úpravám křižovatky a  dohodli jsme se, 

že je úkolem odborníků, aby vyvrátili 
obavy Slatiny z  úpravy křižovatky. Vede-
ní města iniciuje sérii setkání, vyjádření 
příslušných organizací i  orgánů státní 
správy a také samospráv (tzn. MČ Slatiny, 
Brna a JMK) s cílem získat kladná stano-
viska k  této křižovatce. Je škoda, že naše 
město v minulosti na  toto řešení rezigno-
valo a  nevyvíjelo v  této oblasti iniciativu, 
potýkáme se tak se zpožděním minimálně 
5 let.

Světelné řízení křižovatky může ovliv-nit 
plynulost a bezpečnost provozu. Nemůže 
však ovlivnit kapacitní zatížení křižovat-
ky, které je již dávno nad veškeré limity. 
Tím se dostáváme k otázce dlouhodobých 
řešení. Je nasnadě, že zde je postavení 
Šlapanic ještě omezenější než při řešení 
křižovatky ve  Slatině. Dopravní řešení 
širších vztahů zde znamená respektovat 
dopravní toky směřující do Brna i z Brna, 
včetně dopravy v  Brně samotném.  

Dopravní napojení Šlapanic je podle na-
šeho názoru potřeba dořešit vybudová-
ním obchvatu Slatiny v  celé jeho trase, 
včetně napojení tohoto obchvatu na  D1. 
Nyní je obchvat řešen jen zčásti od kruho-
vého objezdu Hviezdoslavova po ulici Šla-

panickou jak v územním plánu Šlapanic, 
tak v  ÚP Brna a  Zásady územního roz-
voje (ZÚR JMK). „Zakreslení“ celé trasy 
obchvatu do  potřebných dokumentací je 
úkolem jak pro Šlapanice, tak především 
pro Slatinu, Brno i  JMK. S  ním souvisí 
i  potřebné napojení Černovické terasy 
na D1 přímo, dále zkapacitnění D1 na tři 
pruhy. Pro Šlapanice zůstává kromě toho 
otevřená i otázka trasování a napojení tzv. 
západního obchvatu města od  Kobylnic 
po  ulici Brněnskou. V  dosud předkláda-
ných dokumentech byl veden v  blízkosti 
nové obytné zástavby Brněnských polí, 
jejíž obyvatelé vyjadřují oprávněně oba-
vy. Případné nové trasování a  dopravní 
obslužnost území, které je třeba řešit, 
bude předmětem nového územního plá-
nu města. Pokyny pro zpracování nového 
územního plánu města byly schváleny 
na  listopadovém zasedání zastupitelstva 
a město tak může zahájit práce na novém 

návrhu ÚP. Nejobtížnější součástí nového 
návrhu bude právě dopravní napojení Šla-
panic na širší síť komunikací. Vedení ko-
munikací je otázkou pro odborníky, kteří 
musí vzít v  úvahu jak potřeby Šlapanic, 
tak města Brna či Jihomoravského kraje. 
Situaci ztěžuje skutečnost, že město Brno 
a Jihomoravský kraj dopravní řešení naší 
oblasti teprve chtějí hledat v územní stu-
dii pro ZÚR JMK, která vznikne nejdříve 
za 2 roky. Pozitivem pro nás je, že pokud 
navrhneme ve svém územním plánu dob-
ré řešení, může ho tato územní studie 
převzít. I zde ale musím konstatovat velké 
zpoždění díky tomu, že město upjalo v mi-
nulosti veškerou svou pozornost na jedno 
jediné řešení, spojené s realizací průmys-
lové zóny. Jiná řešení hledána či zohled-
ňována nebyla, což je škoda. 

S  ohledem na  opravdu silnou „dlouho-
dobost“ těchto řešení je proto zřejmé, že 
pozornost, kterou Šlapanice nyní věnují 
jak křižovatce ve  Slatině, tak hromadné 
dopravě, je oprávněná a  jediná možná 
cesta. Z tohoto pohledu je také zbudování 
nové zastávky v Brněnských polích logic-
kým a velmi dobrým krokem pro obyvatele 
Šlapanic. Vyřešení křižovatky ve Slatině by 
znamenalo větší plynulost spojení trolej-
busů, spojení vlakem do Brna je pak, co se 
rychlosti týče, jedničkou při každodenních 
cestách do Brna. 

Za  vedení města mohu sdělit, že jsme si 
problému s  dopravou vědomi a  důsledně 
se jí věnujeme a budeme věnovat i nadále. 
V otázce dopravních řešení spolupracuje-
me s  městským architektem S. Žeravou, 
jehož pohled odborníka urbanisty by měl 
být zárukou kvalitních řešení.

Michaela Trněná, starostka města

Město Šlapanice Vás srdečně zve na

MĚSTSKÝ PLES
v sobotu 13. února 2016 od 19.30 h.

v sokolovně Šlapanice.
Předprodej vstupenek od 11. ledna na podatelně 

MěÚ Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7 
v úředních hodinách.
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1| Co si myslíte, že by se mělo  
v otázce dopravy ve Šlapanicích 
řešit nejdříve a jakým  
způsobem? 

2| Jak jste přispěli k vyřešení 
dopravy ve Šlapanicích v letech 
2006–2014, kdy jste byli  
ve vedení města? 

Problematika dopravního
           řešení očima zastupitelů

Pavel Horák (TOP 09) 
K  první otázce se vyjadřovat ne-
budu, protože je v  tuto chvíli 
na řadě vedení města. Ke druhé otáz-
ce: V období uvedených let jsme měli 
připraveno několik koncepčních návr-
hů a  variant, které měly vést ke  zlep-
šení dopravní situace nejen ve  Šla-
panicích, ale také ve  směru na  Brno. 
Očekávám tedy od  nich, že přijdou 
s novými návrhy řešení, které povedou 
ke zlepšení dopravní situace v našem 
městě a jeho přilehlém okolí. 

Jan Zycháček (TOP 09) 
Jedna věc je, co si myslím, a  druhá 
věc je, co mohu prosadit. Vzhle-dem 
k rozložení sil v zastupitelstvu nechám 
všechnu iniciativu na  současném ve-
dení města. Všechny jejich návrhy 
ohledně dopravy, které budu považo-
vat za  rozumné a  přispějí ke  zlepšení 
současného zoufalého dopravního 

stavu, svým hlasem podpořím. 

Druhá odpověď je celkem jednodu-
chá. Mohu odpovědět za  roky 2010 
až 2014. V  této době vedení přistou-
pilo k  závaznému slibu radních „ka-
ždý rok opravit a  zvelebit tři ulice 
ve  Šlapanicích“. Začalo se ulicemi 
Karla Čapka, Ponětovská, Švehlo-
va po  přejezd, Kosmákova atd. Ulice 
Karla Čapka a  Ponětovskou se poda-
řilo opravit i s parkovacím stáním pro 
občany. Na dalších se začalo pracovat 
projekčně, diskutovat s  občany těch-
to ulic. Velmi intenzivně se také pra-
covalo na  přípravě ulice Zemědělské 
(výkup pozemků, směny pozemků 
atd.). Spousta věcí je předchystána, 
může se v nich pokračovat, ale je vel-
mi těžké najít konsenzus mezi občany, 
v čem pokračovat. V anketách (pokud 
nejsou zkresleny) mnozí nechtějí ob- 
chvat Šlapanic a  další silnice, napo-
jení na  Evropskou svými kroky zas-
-tavilo současné vedení a  nemohu se 
ubránit dojmu, že i dalšími kroky, kte-
ré za první rok svého vládnutí vedení 
uskutečnilo, si zavírá ekono-mickou 
cestu k dalším investicím nejen do do-
pravy v našem městě. 

Ivan Vavro (KDU-ČSL) 
Nejpalčivějším problémem dopravy je 
napojení Šlapanic na Brno a dálniční 
síť. Řešení je možné pouze společ-
ným projektem s  místní částí Slatina 
obchvatem jejího zastavěného území 
a  samostatným připojením na  D1. 
Obojí již bylo projektově vyřešeno  
v minulých volebních obdobích.

Petr Horák (KDU-ČSL)
V minulosti se rada města problemati-
kou dopravy v její plné šíři intenzivně 
zabývala. A  to od  obchvatu Šlapanic 
až po parkování v jednotlivých ulicích. 
Mnohé je připraveno, záleží přede-
vším na současném vedení, jak na naši 
práci naváže. 

Marie Králová (KDU-ČSL)
V  minulých letech byla vytvořena 
koncepce dopravy a  měla by sloužit 
k  vytvoření plánu pro každou ulici. 
Za  důležitou považuji diskuzi města  
s občany dotčených ulic, aby se mohli 
k úpravám vyjádřit. 

Diskuze ovšem není vůbec jedno-
duchá, jak se v  minulosti ukázalo  
u  řešení některých ulic. V  letech 
2010–2014 (2006–2010 jsem zastu-
pitelkou nebyla) byly zrekonstruovány 
ulice Ponětovská a Karla Čapka včetně 
nových parkovacích míst. 

Svatopluk Novák (ČSSD) 
K první otázce bych řekl, že nejvhod-
nější řešení vidí ČSSD v pokračování 
akcí započatých v  minulém volebním 
období, jak je uvedeno dále. 

K  popisu toho, co jsme udělali: Jako 
zastupitelé za  ČSSD jsme usilovali  
o zlepšení podmínek pro dopravu jak 
v ulicích Šlapanic, tak o lepší přístup 
do Brna. 

Už v roce 2012 se nám díky podpoře 
vedení Jihomoravského kraje podaři-
lo zajistit financování příjezdu do Sla-
-tiny přímo na kruhový objezd, který 
by zamezil nekonečným frontám před 
křižovatkou u  kostela. Schválený 
projekt nakonec nemohl být realizo-
ván pro neochotu několika vlastníků 
prodat své pozemky pro výstavbu této 
zásadní komunikace. 

Ve  Šlapanicích jsme prosadili re-
konstrukci ulice K. Čapka pro snaz-
ší přístup ke  zdravotnímu středisku  
a společně s obyvateli ulic Kosmáko-
vy, 8. května a části ulice Sušilovy pro-
jednali a  do  návrhu projektu zapra-
covali jejich požadavky na  dopravní 
uspořádání těchto ulic. Realizace by 
přinesla navýšení počtu parkovacích 
míst a  zlepšila průjezdnost městem. 
Tyto ulice měly být rekonstruovány 
v roce 2015. 

Zastupitelstvo na  svém listopado-
vém veřejném zasedání schválilo 
koaliční většinou (ČŠ, Nezávislí, 
Změna, ODS) pokyny pro zpraco-
vání nového, v pořadí již 2. návrhu 
územního plánu. Tím mohou být 
zahájeny práce na  zpracování no-
vého návrhu, jenž bude klást důraz 
na  dopravní řešení, které bude re-
spektovat potřeby Šlapanic i  Brna, 
popř. Jihomoravského kraje. V této 
souvislosti jsme se zeptali na názory 
jednotlivých zastupitelů. 
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Zavedli jsme také novou činnost 
městské společnosti Sateso – roz-
-sáhlé opravy chodníků, například  
na  ulicích Ponětovské, Komenského  
a Kalvodově. 

Tomáš Sova (ANO) 
Největší prioritou dopravy ve  Šla-
panicích je vyřešení situace na  pří-
jezdu ze Šlapanic do  Brna-Slatiny. 
Řešení by mělo zajistit vedení města 
ve  spolupráci s  radnicí Brno-Slatina  
a ostatními dotčenými orgány. 

Kateřina Migdauová  
(SNK Čisté Šlapanice) 
Doprava by se měla řešit především 
celistvě. Měl by se vytvořit nějaký kon-
cept (v  rámci ÚP a  ZÚR), na  kterém 
by se shodlo naše město, město Brno 
(část Slatina) a Jihomoravský kraj. 

Aleš Karásek  
– člen rady města,  
Jan Zeman – člen dopravní  
komise (Změna pro Šlapanice) 
Absolutní prioritou je rekonstruk-
ce ulice Nádražní, vytvoření zálivů  
a parkovacích ploch tak, aby byla uli-
ce Nádražní bezpečně a bez problémů 
průjezdná. 

Za  další důležitý bod považujeme 
úpravu ulice Švehlovy (řešení podob-
né jako na ulici Nádražní). 

Dořešení jednosměrek je také jeden 
z významných úkolů (pasport připra-
ven). 

Sdružení Změna pro Šlapanice také 
navrhne posouzení možnosti vybu-
dování kruhového objezdu na  kři-
žovatce ulic Brněnská, Sušilova  
a Čechova (Happy bar, Rudoarmějec). 
Zmíněná křižovatka je velmi nepře-
hledná, přináší také velké problémy 
chodcům a  kruhový objezd by mohl 
být řešením. 

Mimo katastr města Šlapanice pod-
porujeme co nejrychlejší vybudová-
ní světelné křižovatky při příjezdu 
do Slatiny ze Šlapanic po ulici Brněn-
ská (u kostela). 

Jitka Nevrklová

Nedávno uplynul právě rok, co jsme 
usedli na  šlapanické radnici s  dob-
rým pocitem, že lidem ve  městě stále 
není jedno, co se kolem nich děje, že 
pořád mají naději a  vůli měnit věci 
k  lepšímu.  Pustili jsme se do  práce 
odhodlaně a  po  roce můžu říct: po-
koušíme se rozhýbat pěkně zkostna-
tělého dinosaura a  není to jednodu-
ché. Děláme přitom chyby a  budeme 
je dělat pořád. Jen doufám, že jich 
bude ubývat.  A jak to vidíme po roce?  
Dokončili jsme velké projekty zahájené 
našimi předchůdci – atletický areál Zá-
kladní školy, přestavbu návsi v  Bedři-
chovicích a 1. etapu rekonstrukce kultur-
ního domu  v Bedřichovicích (hodnocení 
a  finance projektů viz článek Investice 
v  roce 2015). Kromě vlastních úkolů, 
které jsme si vytyčili sami, před námi 
vyvstala řada dlouhodobě neřešených 
otázek města. Většinou se jedná o  otáz-
ky koncepční  Na radnici jsme vstoupili 
se základní   vizí, že město je tu proto, 
aby poskytovalo a zabezpečovalo dob-
ré služby pro své obyvatele. Začínáme 
tedy úřadem:

Fungování městského úřadu. V  čele 
úřadu došlo k personální změně, která je 
důležitým krokem, jedná se však o počá-
tek dlouhého procesu. Cíl je jednoduchý: 
občan spokojený s výkonem svého měst-
ského úřadu. Co je k  tomu potřeba? Fi-
nanční zdroje, ty úřad má a nyní podlé-
hají kontrole i  přehodnocování. Řešíme 
vysoce problematická rozhodnutí z  mi-
nulosti, za všechny zde uvedu převedení 
úřadu na  informační systém Navision, 
který nebyl a  není určen pro samosprá-
vu, stojí město finanční prostředky navíc 
a případné změny budou časově i finanč-
ně náročné. Současně platí, že úřad není 
tak efektivní, jak by mohl být při svém 
výkonu. V  běhu jsou proto nyní i  další 
revize využívaného softwaru. Občan ale 
posuzuje kvalitu především podle kva-
lity úředníků, oni jsou v  první linii, ob-
čana informují a  reprezentují jak státní 
správu např. na  stavebním úřadu, tak 
i samosprávu – nejčastěji v našem přípa-
dě na odboru správy investic a majetku. 
Situace je na našem úřadu mírně rozpor-
ná, na  jedné straně náš úřad disponuje 
vysoce kvalifikovanými profesionály, 

kteří dlouhodobě kvalitně vykonávají 
svou práci, přesto stále dostáváme zpět-
nou vazbu na slabá místa, která na svoje 
zlepšení teprve čekají.  Výkon úředníků 
je pod drobnohledem jak vás - občanů, 
tak i jejich nadřízených. Po nástupu no-
vého tajemníka v  srpnu prochází úřad 
hodnocením organizační struktury a če-
kají ho ještě změny.

Péče o  majetek města. Našemu měs-
tu chyběla souvislá a  koncepční péče 
o majetek města. Městu chybí koncepč-
ní plán prakticky na veškerý obhospoda-
řovaný majetek. Veškeré údržby a opravy 
včetně rekonstrukcí ulic, budov v majet-
ku města se prováděly nahodile, podle 
toho, kam zrovna začalo zatékat nebo 
podle toho, která ulice byla hlasitější. 
Zjednodušeně řečeno – město dohlédlo 
vždy maximálně na  rok či dva dopředu. 
Náklady na  opravu jsou pak samozřej-
mě daleko vyšší než pravidelná údržba 
a  opravy. Město vlastní sice rozsáhlý 
majetek, ale velmi často   v  úplně dezo-
látním stavu (domy na Lidické, Nádražní 
7) nebo vyžadující velmi rozsáhlé opravy 
(budova na  Čechově, budova MěÚ Šla-
panice, budova Satesa, ulice Komenské-
ho, Na Poříčí aj.). Příkladem nekoncepč-
ního přístupu města ke  svému majetku 
může být kromě výše uvedených příkladů 
i skatepark, který je po několika málo le-
tech od svého vzniku v dezolátním stavu 
skatepark, vysazené  stromy v  lokalitě  
pod Žurání jsou bez péče v tristním stavu 
a tak bychom mohli pokračovat dlouhým 
výčtem. Pracujeme na tom, aby koncepč-
ní plán údržby a oprav pro majetek měs-
ta vznikl, ale začínáme téměř od  nuly.   
Samostatnou kapitolou v péči o majetek 
jsou stávající dlouhodobé pronájmy ma-
jetku města za podmínek, které jen stěží 
lze považovat za  výhodné.  Město nyní 
tyto vztahy postupně narovnává, v závis-
losti na  smluvních vztazích, které jsou 
pro město opět často velmi nevýhodné.  
 
Audit smluvních vztahů jsme nepro-
vedli s  ohledem na  jeho vysokou fi-
nanční náročnost. Místo toho jsme 
přistoupili k  tomu, že smluvní vzta-
hy revidujeme a  hodnotíme postupně. 
Kontrola finančního výboru a  i  naše 
zkušenosti upozornily na  velkou meze-

Rozhýbat dinosaura
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Úředník musí být profesionál
Tajemník Městského úřadu  
Šlapanice Ing. Bc. Milan Vdoleček 
nastoupil do své funkce 1. srpna 
2015. Zeptali jsme se ho, co nového 
připravuje a jaké jsou jeho vize pro 
zlepšení fungování úřadu. 
Za  samozřejmost v  současné době po-
važuji, aby úřad beze zbytku plnil úkoly, 
které pro něj vyplývají z platné legislativy. 
Samozřejmě musí plnit úkoly, které jsou 
na úřad a tajemníka kladeny, aby jednotli-
vé kroky byly v součinnosti s radou města, 
zastupitelstvem a vedením města. 

Zejména chci klást velký důraz na to, aby 
úředníci v  práci kterou vykonávají pro-
fesionálové. Jak se lidově říká, měli by 
být odborníky na  svých místech. V  této 
souvislosti chci do  nově připravovaného 
pracovního řádu zavést tzv. institut adap-
tačního procesu. Ten by měl usnadnit jak 
novým zaměstnancům, tak i  těm, kteří se 
vracejí z mateřské či rodičovské dovolené 
nebo po  delší nemoci, orientaci v  novém 
prostředí. Jde o to, pomoci těmto pracov-

níkům rychle proniknout do  nových ko-
lektivů a získat nové znalosti a dovednosti, 
které každý potřebuje pro výkon své práce 
na dané pracovní pozici. 

V rámci připravovaných změn pracovního 
řádu bych rád zmínil, že chci také nově 
upravit celou problematiku vztahující se  
k oblasti pracovní doby. 

Podle mého názoru také ještě není všude 
v  pořádku chování úředníků. Chtěl bych, 
aby byli vždy zdvořilí, příjemní a  uměli 
občanovi poradit při řešení jeho mnohdy 
složitých záležitostí. Na to budu klást vel-
ký důraz. 

Pokud se týká chodu samotného úřadu, 
chtěl bych postupně odstraňovat 
duplicity a  v  rámci možností co nejvíce 
zjednodušovat administrativu. Aby bylo 
možné plnit tento cíl, je třeba optimalizovat 
využívání informačních systémů na úřadě. 
To znamená prověřit je a  zvážit, zda je 
potřebuje, případně docílit jejich určitého 
sjednocení. Podle mého názoru by toto 
opatření mohlo vést k finanční úspoře. 

Blíží se konec starého a  začátek nového 
roku. Musíme se připravit na to, že právě 
v tomto období dochází k celé řadě legisla-
tivních změn, které budou mít nepochyb-
ně dopad do činnosti úřadu. Jedná se např. 
o  novelizaci zákona o  evidenci obyvatel, 
občanských průkazů, cestovních dokladů. 
Mimořádný dopad do činnosti stavebních 
úřadů bude mít novela zákona o  pozem-
ních komunikacích, ale k uvedenému datu 
budou novelizovány i další zákony. 

Závěrem zbývá dodat, že kroky, které při-
pravuji, by měly vést k postupnému zefek-
tivnění činnosti Městského úřadu Šlapa-
nice. 

Vzhledem k  tomu, že se blíží závěr roku, 
popřál bych všem čtenářům Šlapanického 
zpravodaje, ale i všem občanům Šlapanic 
klidné prožití vánočních svátků a vše dob-
ré do nového roku 2016. 

Milan Vdoleček, Jitka Nevrklová 

ru právě v  kontrole smluvních vztahů 
a  jejich dodržování, resp. vymáhání pl-
nění ze strany města vůči dodavatelům. 
Velkou položku v  hospodaření města 
tvoří  Sateso, zprávu o  zjištěních o  fun-
gování a  hospodaření SATESa přednesl 
ředitel společnosti M. Palásek na zasedá-
ní zastupitelstva v listopadu. Předmětem 
zájmu je efektivnost fungování Satesa, 
kde se například po  dlouhé době začaly 
soustavně vymáhat pohledávky. Se Sa-
tesem částečně souvisí i  otázka uzavře-
ní skládky, náklady na  uzavření skládky 
a  především problém čištění skládkové 
vody, která se ve  skládce neměla vůbec 
vyskytovat. Předběžný závěr ale lze uči-
nit už nyní: prakticky neřízené ukládání 
nebezpečných odpadů na  skládce v  mi-
nulosti bude stát město vysoké náklady 
na  čištění skládkových odpadních vod, 
osobní odpovědnost po  tolika letech je 
stěží vymahatelná. Skládka měla mít pro 
své uzavření připraven v dostatečné výši, 
tyto peníze ve  fondu našetřeny nejsou 
a  město spolu se Satesem bude muset 
najít další, dodatečné zdroje financování.

Nepříjemným dědictvím jsou staré, 
vleklé problémy. Velkým a starým téma-

tem ve Šlapanicích je doprava, která má 
svůj samostatný článek. 

Nový územní plán připravuje město 
od roku 2009, kdy zastupitelstvo schvá-
lilo jeho pořízení. Do  jeho přípravy 
město za  dobu 6 let nainvestovalo bez-
výsledně více než 3 miliony Kč. Díky 
nesouhlasným stanoviskům dotčených 
orgánů s  průmyslovou zónou pokra-
čujeme sice ne v  bodě nula, ale znovu 
stojíme na naprostém začátku s doprav-
ními řešeními. Bez toho, že by město 
za uplynulých 10 let přijalo nebo se do-
mohlo jakéhokoliv dopravního řešení/
opatření ve  prospěch města a  jeho ob-
čanů. Intenzivně jsme proto nyní začali 
usilovat alespoň o zřízení světelně řízené 
křižovatky ve Slatině, která je z hlediska 
krátkodobých řešení nejvíce v  dohledu. 
Město má v  některých případech vůči 
svým občanům extrémně dlouhé reakční 
lhůty. Velké množství času nám tak zabí-
rají nepříjemné „záležitosti“, která před-
chozí vedení města odložila na neurčito.

Jen namátkou – na neurčito byly odlože-
ny a na své řešení čekají:

 Lokalita Puštor – Padělky s neřízenou 

zástavbou, se kterou se město těžce 
vyrovnává

 Ulice Seifertova – nedořešený povrch 
účelové komunikace

 Byty Lidická, aj.

Rozhýbat dinosaura, kterým se naše 
město i  přes snahu jednotlivců stalo, 
musíme a chceme a děláme pro to, co je 
v  našich silách. Potřebujeme ale i  zpět-
nou vazbu od  občanů našeho města. 
Jsme tu - připravení reagovat a pomáhat 
řešit problémy, které občané mají. Při-
pravili jsme hodně novinek v informová-
ní veřejnosti: zveřejňujeme podklady pro 
zasedání zastupitelstva, zveřejňujeme 
smlouvy města, rozšířili jsme počet oslo-
vených uchazečů ve  veřejných zakáz-
kách a připravujeme i další změny. Věří-
me, že i přes vše výše uvedené to půjde. 
Na závěr chci poděkovat všem, kteří se 
na  změnách podílejí společně s  námi, 
ať už jsou to pracovníci našeho města 
nebo členové komisí nebo občané, kte-
ří svými náměty upozorňují na bolavá 
místa. Bez vaší společné práce by žád-
né změny nebyly možné.

Michaela Trněná, starostka města
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Nová voda na svazku
celého systému tak, aby krasová voda  
z Říček mohla být čerpána i v dalších obcích 
svazku. O této stavbě, jako i  o skutečnosti, 
že voda bude tvrdší než voda „brněnská“, 
svazek několikrát informoval veřejnost –  
v  obecních zpravodajích, na  svém webu, 
na zastupitelstvech obcí. 

Důvodem, proč svazek rozhodl tuto stav-
bu zrealizovat, bylo především zajiště-
ní dostatečného množství kvalitní pitné 
vody na celé rozloze svazku (tuto vodu již 
od 70. let využívají obce Mokrá-Horákov, 
Viničné Šumice, Kovalovice, Pozořice, 
Sivice a  Tvarožná). V  některých obcích 
již nebyla povolována výstavba nových 
rodinných domů z  důvodu malé kapacity 
pitné vody z Brna – Blažovice, Kobylnice.  
V letních měsících dochází v některých ob-
cích k  tomu (a  letos obzvlášť), že je vody 
opravdu nedostatek – Kobylnice, Prace. 
Tento zdroj podzemní vody zajišťuje i pro 
budoucnost dostatek kvalitní vody pro 
všechny obce svazku. 

A  nyní něco málo k  tzv. „tvrdosti vody“. 
Normy tento pojem neznají. Pod tímto 
termínem je uváděna hodnota množství 
směsi  vápníku a  hořčíku ve  vodě. Nor-
my mají pouze doporučenou hodnotu  
(2,0–3,5 mml/l). Co se týká maximální 
hodnoty, je hranice 3,5 mml/l hodnotou 
doporučenou. Pod hodnotu minimál-
ní (2,0 mml/l) nesmí množství Mg a  Ca 
klesnout. V  parametru Ca je doporučená 
hodnota překročena, v  parametru Mg je  
v rozmezí hodnoty doporučené. 

Pro srovnání uvádím hodnotu „tvrdosti 
vody“ na  vodojemu Říčky a  na  vodojemu 
Šlapanice:

 Dle protokolu č. 4721/BP1/15 ze dne 
25. 5. 2015, číslo vzorku 1551/BP1/15, 
je hodnota Ca a Mg na vodojemu Říčky 
4,32 mml/l.

 Dle protokolu č. 3168/BP1/15 ze dne 
13. 4. 2015, číslo vzorku 1007/BP1/15, 
je hodnota Ca a Mg na vodojemu Šlapa-
nice (voda „brněnská“) 2,87 mml/l.

Při srovnání hodnot z  těchto dvou proto-
kolů je zřejmé, že voda z Říček je opravdu 
tvrdší než voda brněnská, a je tedy ke spo-
třebičům méně šetrná. Je ovšem potřeba 
si uvědomit, že svazek a  VAS, a. s., mají 
povinnost zásobit občany kvalitní pitnou 

Město Šlapanice upozorňuje ob-
čany na  ul. Tyršova, na  jejichž po-
zemcích se nachází studna, že pod-
zemní voda v této lokalitě může být 
kontaminovaná závadnými látkami 
pocházejícími ze staré ekologické 
zátěže v  areálu ICEC. Vlastníkům 
těchto studní se nedoporučuje pod-
zemní vodu odebírat pro jakékoli vy-
užití vzhledem k  pravděpodobným 
zdravotním rizikům, ani vodu čer-
pat bez dalšího využití, aby nedošlo  
k  posunům kontaminačního mra-
ku ve  zvodnělých vrstvách podloží  
a k rozšiřování kontaminace do dal-
ších přilehlých lokalit. V  případě, 
že je přesto nutné podzemní vodu  
z  takové studny odebírat (slouží-li 
jako jediný zdroj vody), je nezbytné 
provést úplný laboratorní rozbor 
odebraného vzorku.

UPOZORNĚNÍ NA ZMĚNU  
PRACOVNÍ DOBY ODBORU 
DOPRAVY S ÚČINNOSTÍ  
OD LEDNA 2016

Městský úřad Šlapanice – odbor do-
pravy oznamuje občanům správního 
obvodu města Šlapanice změnu pra-
covní doby.

Od  4. ledna 2016 budou z  provoz-
ních důvodů úřední hodiny odboru 
dopravy v  úterý pouze do  13.00 ho-
din.

Úřední hodiny odboru dopravy  
od  4. ledna 2016 (řidičské průkazy  
a  evidence vozidel, pracoviště Opuš-
-těná 9/2, Brno)

Pondělí  8.00–17.00

Úterý    8.00–13.00

Středa       8.00–17.00

Čtvrtek    8.00–12.00

Pavel Tylšar,  
vedoucí odboru dopravy

Svazek obcí pro vodovody a  kanalizace 
Šlapanicko zrealizoval v  letech 2013 až 
2015 (v  září 2015 bylo vydáno kolaudač-
ní rozhodnutí) stavbu Šlapanicko – Po-
sí-lení skupinového vodovodu, I. etapa. 
Součástí tohoto díla byl další hloubkový 
vrt na  Říčkách (vedle stávajících dvou ze 
60. let), kompletní výměna vodovodních 
přivaděčů od zdroje na Říčkách až po bý-
valý vodojem v  Jiříkovicích a  zavedení 
vody z  tohoto zdroje do  obce Jiříkovice. 
V  dalších etapách plánuje propojení 

vodou, příznivou pro jejich organismus – 
což tato voda je, a nikoliv vodou technolo-
gickou, šetrnou ke spotřebičům. 

V  současné době svazek plánuje vybudo-
vání propoje mezi armaturní komorou 
v  Jiříkovicích a  přivaděčem Šlapanice – 
Blažovice, což umožní napojení dalších 
obcí svazku (Blažovice, Ponětovice, Ko-
bylnice a  Prace) na  zdroj vody, který již 
od 70. let minulého století využívá 7 obcí 
svazku  a nově i Jiříkovice. Tímto krokem 
bude v těchto obcích zajištěno dostatečné 
množství kvalitní pitné vody. Předpoklad 
je podzim 2017, jaro 2018.

Ještě jednou bych ráda zdůraznila, že na-
pojením se na  vodu z  Říček chce svazek 
zajistit jednotlivým obcím především do-
statečnou kapacitu a  prvotřídní kvalitu 
pitné vody, byť na  úkor zvýšené tvrdosti, 
která je ovšem pro organismus zdravější, 
i  když její užívání vyvolá potřebu častější 
údržby spotřebičů.   

Markéta Staňková,  
tajemnice svazku
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Vážení občané Šlapanic, jistě jste zare-
gistrovali, že v  pomalu končícím roce 
2015 byly dokončeny tři velké stavby, kte-
ré byly zahájeny ještě za minulého vede-
ní města a dokončeny v novém volebním 
období. Jednalo se o stavby „Revitaliza-
ce návsi v Bedřichovicích – Bedřichovice 
nad Temží“, „Rekonstrukce kulturního 
domu v Bedřichovicích – 1. etapa“ a „Ví-
ceúčelový atletický areál ZŠ Šlapanice“. 
Z těchto tří staveb byly revitalizace návsi 
v Bedřichovicích a stavba víceúčelového 
atletického areálu pro základní školu 
ve  Šlapanicích částečně dotovány z  ev-
ropských fondů prostřednictvím ROP  
Jihovýchod. 

Ideový nápad provést úpravu návsi  
v  Bedřichovicích vznikl u  MgA.  Kateřiny 
Šedé, která již v té době realizovala projekt 
volnočasové činnosti s  občany Bedřicho-
vic. V  té době byla vyhlášena dotační osa 
na  revitalizaci návsi a  tehdejším vedením 
města byl schválen návrh o požádání při-
dělení dotace na  projekt „Revitalizace 
návsi v  Bedřichovicích – Bedřichovice 
nad Temží“. Výběrové řízení na provádě-
ní stavby vyhrála TOMIreko, s. r. o. z Tře-
bíče, jejíž nabídková cena včetně DPH či-
nila 11 020 965 Kč. U této stavby se řešilo 
23 změn, z  nichž největšími položkami 
byly například nutnost zlepšení únosnosti 
podloží pod nově prováděnou komunika-
cí nebo přeložka plynu. Kromě připočita-
telných položek byly i  odpočitatelné, kde 
největší z nich bylo zrušení oplocení u ob-
jektu Jižní 1. Celková cenová úprava je  
+408 960 Kč vč. DPH. To je hodnota ve výši 
3,7 procenta z původní nasmlouvané ceny 
a  lze ji pokládat v  rámci rekonstrukcí 
za velmi nízkou a úspěšnou. Součástí kaž-
dé stavby jsou i náklady na přípravnou fázi 
a v celkovém součtu činily 2 620 610 Kč vč. 
DPH. Celkem náklady na  tuto akci do-
sáhly 14 050 535 (vč. DPH), z toho vypo-
čítaná hodnota dotace je 6 135 033 Kč. 

Další stavbou v  intravilánu Bedřichovic 
byla realizace „Rekonstrukce kultur-
ního domu v  Bedřichovicích – 1. eta-
pa“.  Původní záměr byl řešit kulturní 
dům (KD) jako celek. Pro realizaci jeho 
rekonstrukce se však předpokládaná část-
ka 30 mil. Kč jevila příliš vysoká. Byly 
proto hledány cesty pro snížení nákladů  
i za cenu postupných oprav. Požadavkem 

ROP, který ovlivňoval koncepci řešení rea-
lizace této stavby, byla nutnost dokončení 
dotované stavby revitalizace návsi do  po-
loviny roku 2015. Bylo proto rozhodnu-
to, že se provede alespoň rekonstrukce 
části objektu se sálem jako prostoru pro 
kulturní činnost a  projekt označen jako  
1. etapa. 

Bohužel, v  průběhu stavby došlo vlivem 
zatečení do  objektu k  vzedmutí parketo-
vé podlahy. Protože oprava podlahy byla 
řešena jinak, z  nově vypracované projek-
tové dokumentace vyplývalo, že dojde  
k  překročení 20 procent víceprací, které 
povoluje zákon o  veřejných zakázkách. 
Výběrové řízení na  opravu vyhrála firma 
TOMIreko, s. r. o., s cenou 1 866 355 Kč 
vč. DPH. Z  této částky uhradila pojiš-
ťovna původního dodavatele částku  
1 165 926 Kč. Přehodnocením využití re-
konstruovaného objektu do  více sportov-
ního využití znamenalo i více změn. 

Celkový výsledek odpočitatelných  
a  připočitatelných položek na  celko-
vou rekonstrukci kulturního domu byl  
+624 554 Kč vč. DPH. To je 6,63 procenta 
z  původní nasmlouvané ceny. Z  hlediska 
technického stavu objektu a řešení proble-
matiky během rekonstrukce lze považovat 
tuto hodnotu za velmi dobrou.  

V  uvedené ceně vícenákladů (624  554,- 
Kč) není započítáno řešení nové podlahy. 
Pokud bychom jej započítali, jednalo by 
se o 14,07 procenta nárůstu z původní na-
smlouvané ceny. I  tato stavba měla další 
náklady, které nebyly součástí nákladů po-
dle smluv o dílo pro realizaci stavby. Tyto 
náklady v současnosti činí 2 461 363,- Kč. 
Celková částka na  rekonstrukci kultur-
ního domu se pohybuje ve  výši zhruba 
13  200  000,- Kč vč. DPH. Úmyslně zde 
není uvedená přesná hodnota, protože pro 
vydání kolaudačního rozhodnutí (stavba 
má povolen zkušební provoz) musí být 
do  půl roku provedeno měření hluku při 
produkci o  vlivu na  okolí, náklady na  něj 
by se měly pohybovat v  řádech desetitisí-
ců. Stavba nebyla dotována. 

Poslední položkou větší kategorie byla 
stavba „Víceúčelový atletický areál ZŠ 
Šlapanice“. Byla realizována v  prostoru 
mezi školou a  hřbitovem na  původním 
areálu vybudovaném v  70. – 80. letech 

minulého století. Projektovou dokumen-
taci vyhotovil Ing. arch. Libor Žák, výbě-
rové řízení na  dodavatele stavby vyhrál 
SWIETELSKY stavební, s. r. o., České 
Budějovice, divize sportovní stavby. 
Jeho vítězná cena byla 15 323 947 Kč vč. 
DPH. Vzhledem k  tomu, že tato stavba 
byla realizována téměř „na zelené louce“, 
nebyla tak náročná na  řešení stavebně-
-technické problematiky. Největší úpra-
vou této stavby bylo přepracování drenáží  
z  důvodů stávající funkční drenáže, při-
čemž projektant provedl propojení no-
vého a  původního systému, což vedlo 
k  úspoře v  nákladech. Dále při drobných 
úpravách v  přesunech jednotlivých spor-
tovišť, ale následně rozšíření oplocení, 
byl nakonec výsledek víceprací v  zá-
porné hodnotě –151 617 Kč vč. DPH.  
V  nákladech, které byly mimo smlouvu 
o  dílo na  realizaci stavby, bylo dosaženo 
částky 854 879 Kč vč. DPH. Celkové ná-
klady na tuto akci si vyžádaly 16 027 227 
Kč vč. DPH. Z toho vypočítaná hodnota 
dotace je 10 577 150 Kč. 

Jaroslav Leplt,  
vedoucí oddělení investic – OISM 

Investice v roce 2015

Pozor na nahlášení 
dočasně vyřazených 
vozidel, termín je 
konec roku 2015

Pokud vlastníte auto, které bylo do-
časně vyřazeno z  provozu před 30. 
červnem 2013 (je v depozitu), musí-
te přijít do konce roku 2015 na úřad 
a  sdělit, kde vozidlo je a  jaký je 
účel jeho využití. Pokud termín 
nestihnete, vozidlo administrativ-
ně zanikne a  už nepůjde přihlásit.  
V  pozdějších případech dočasného 
vyřazení (po  polovině roku 2013) 
máte rovněž povinnost nahlásit 
údaje o  vozidlu, avšak nehrozí  
administrativní zánik vozu, nýbrž 
finanční sankce.
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Informace z rady města 
Uvádíme nejdůležitější body z  jednání 
Rady města Šlapanice, podrobnější infor-
mace naleznete na  webových stránkách 
města v sekci Samospráva města (Podkla-
dy a zápisy, Zápisy RM). 

Rada města Šlapanice na  své 26. schůzi  
dne 16. září 2015 schválila vítěze výběro-
vého řízení, firmu CLIMFIL BRNO, s. r. o., 
na realizaci akce „Klimatizace zdravotní-
ho střediska města Šlapanice“. Rovněž 
RM schválila na základě výběrového řízení 
společnost ELTODO-CITELUM, s. r. o., 
na  stavbu „Rekonstrukce veřejného 
osvětlení pod ZŠ, bezbariérové chodní-
ky“.

Dále RM schválila zřízení nových webo-
vých stránek města a  uložila starostce 

ustanovit pracovní skupiny k  jejich pří-
pravě. Poskytnutí dotace z rozpočtu měs-
ta Tenisovému klubu Šlapanice ve  výši  
40 tisíc Kč na opravu oplocení RM zamítla. 
Důvodem bylo podání žádosti po termínu 
pro II. kolo dotací. Rada města Šlapanice 
na své 28. schůzi dne 30. září 2015 schvá-
lila ceník pronájmu nebytových prostor 
v Kulturním domě Šlapanice, Bedřicho-
vice na dobu určitou od 1. 10. 2015 do 31. 
12. 2015. Na 29. schůzi dne 14. října 2015  
pak RM uložila odboru investic a  sprá-
vy majetku zveřejnit záměr na  pronájem 
prostor v  Kulturním domě Bedřichovice 
pro účely pohostinské činnosti a současně 
schválila i jeho provozní řád.

Pracoviště pro výdej vyřízení občan-
ských průkazů a  cestovních dokladů 

na  městském úřadě ve  Šlapanicích za-
čne fungovat od  dubna 2016. Rozhodla  
o  tom RM, která schválila zřízení samo- 
statného pracoviště pro výdej těchto do-
kladů. Oddělením příjmu a  výdeje žádos-
tí tak dojde ke  zrychlení tohoto procesu.  
V loňském roce vyřídilo pracoviště pro výdej 
občanských průkazů a cestovních dokladů 
na městském úřadě přes 3000 žádostí. 

Dále RM schválila zadání vyhotovení pro-
jektové dokumentace na  stavbu „Volnoča-
sový areál Jiráskova“ společnosti Archde-
sign, s. r. o. Dalším schváleným bodem byl 
mimo jiné aktualizovaný plán zimní údrž-
by místních komunikací ve městě. 

Jitka Nevrklová

Kontrolní výbor (KV) má za sebou již 
rok práce. Členové se setkávali v prů-
měru jedenkrát za 3 měsíce a vždy byly 
tyto schůzky usnášeníschopné.

Kromě úkolů, které mu stanovuje 
přímo zákon 128/200 Sb., se zabý-
val také podněty z řad občanů a úkoly  
z vlastní iniciativy.

Všechny zápisy z  jednání KV jsou 
průběžně zveřejňovány na  webu obce  
a tak mohou občané sledovat, co se pro-
jednává. Na zasedáních zastupitelstva 
města je také čtena podrobná zpráva  
o činnosti KV.

Rád bych však vyzval obča-
ny, aby neváhali KV oslovit  
s  případnými dotazy či podněty.   
Jsem si jistý, že KV může být obča-
nům ještě mnohem prospěšnější.

Zdeněk Novák, předseda KV

Komise pro dopravu, bezpečnost  
a  pořádek (KDBP) se schází zhruba  
1x měsíčně a  zabývá se nejvíce problémy  
s  dopravou a  parkováním. Dlouhodobým 
a  náročným úkolem je zpracování návr-
hu nového pasportu dopravního značení  
a  dopravní koncepce. Návrh pasportu je 
těsně před dokončením a  probíhají kon-
zultace s  odborníky. Aktivně se podílíme 
na  řešení situace na  křižovatce v  Brně-
-Slatině, kde chceme (jako prozatímního 
řešení) dosáhnout instalace semaforů. 
Hledáme i  řešení pro kritické situace ko-
lapsu dopravy formou dočasných náhrad-
ních tras. Bohužel se letos Šlapanice vinou 
nekoordinovaného extrémního dopravně-
-stavebního ruchu staly pastí pro dopra-
vu. Několik investorů nezávisle na  sobě 
rozjelo dopravní stavby (nejen silniční, ale 
i železniční) jihovýchodně od Brna, což za-
příčinilo kolaps. 

Zabýváme se však i  jinou problematikou 
(např. neukázněností „pejskařů“, kame-
rovým systémem apod.). Oceňujeme, 
když se na nás obracejí občané s podněty 
či dotazy. Bohužel mnohé záležitosti ne-
jsou v  dohledné době řešitelné a  spousta 
požadavků obyvatel se nepotkává s  reali-
tou (např. cyklostezka do  Brna podél ul. 
Brněnské, parkoviště ve  „starém“ sídliš-
ti). Na  omezeném prostoru vyhrazeném 

ve  Šlapanickém zpravodaji nelze podrob-
něji rozebrat ani ta stěžejní témata, jež by 
si zasloužila mnohem více prostoru (třeba 
právě problematika parkování). 

Zástupci komise se také zúčastnili první-
ho veřejného fóra, kde zajišťovali diskuz-
ní stůl na  téma „Doprava a  bezpečnost“.  
I zde jsme se setkali s některými požadav-
ky občanů, které jsou sice lidsky pochopi-
telné, ovšem ekonomicky či legislativně už 
hůře realizovatelné. Snažili jsme se trpěli-
vě diskutovat, vysvětlovat, ale především 
pečlivě zaznamenávat. Hlavním úkolem 
totiž bylo najít nejtíživější témata z  po-
hledu občanů. Pro nás to byla zkušenost 
velmi přínosná a chtěl bych tímto poděko-
vat všem, kteří se veřejného fóra zúčastnili 
a přinesli své názory a náměty.

Náročnější zájemce o  bližší informace  
z  činnosti komise jistě uspokojí zápi-
sy, které se pořizují z  každého zasedání  
a  jsou poté zveřejňovány na  webu města. 
Pro lepší přehlednost také plánujeme, 
že nad těmito zápisy umístíme, a  bude-
me průběžně aktualizovat, jakýsi přehled 
práce komise, kde se budou moci občané 
pomocí přehledné tabulky seznámit s pro-
bíranými tématy, navrhovanými řešeními 
a výsledky práce.

Michal Velan, předseda KDBP

Dopravní komise Oslovte 
kontrolní 
výbor 
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  Zlepšujeme prostředí    
    v našem blízkém okolí

Čisté Šlapanice

Z 6. veřejného zasedání 
    Zastupitelstva města Šlapanice 

Nejdůležitějším bodem veřejného za-
sedání Zastupitelstva města Šlapanice, 
které se konalo 4. listopadu 2015, bylo 
schválení pokynů pro zpracování nové-
ho, v pořadí již 2. návrhu územního plá-
nu Šlapanic (ÚP). Schválením pokynů 
mohou být zahájeny práce na zpracová-
ní nového návrhu.

Koaliční většinou (ČŠ, Nezávislí, Změ-
na, ODS) schválilo zastupitelstvo po-
kyny pro zpracování nového návrhu ÚP. 
Jejich podstatou je především vypuštění 
ploch pro průmyslovou zónu a  důraz 
na dopravní řešení, které bude respek-
tovat potřeby Šlapanic i  Brna, popř. Ji-
homoravského kraje. Oba tyto požadav-
ky pocházejí ze stanovisek dotčených 
orgánů k původně předloženému návrhu 
ÚP z roku 2014. 

Hospodaření SVK Šlapanicko a  posí-
lení skupinového vodovodu: Tajemnice 
Svazku obcí pro vodovody a  kanalizace 
Šlapanicko Markéta Staňková informo-
vala o  hospodaření svazku a  o  posílení 
skupinového vodovodu. Na  požádání 
rady města uvedla podrobnosti o  situaci 

ohledně připojení Jiříkovic na skupinový 
vodovod s  vodou z  nového vrtu na  Říč-
kách. RM požádala o vysvětlení vzhledem 
ke  kolujícím informacím o  problémech 
s tvrdostí vody v Jiříkovicích. Na zasedání 
tak zaznělo, že voda má kvalitu kojenec-
ké vody, současně ale platí, že jako kra-
sová je tvrdší. V Jiříkovicích se nyní obec 
ve spolupráci se svazkem a Vodárenskou 
akciovou společností, a. s. (VAS) snaží 
řešit problém zařízením na úpravu vody, 
provádějí se kontrolní odběry vody a zva-
žují se možnosti řešení. Chemické úpravy 
vody se jeví jako nejméně vhodná varian-
ta. Svazek s provozovatelem VAS budou 
pečlivě zvažovat další postup (míchání/
ředění vody s  brněnskou, méně tvrdou 
vodou aj.). O  dalším vývoji bude město 
občany informovat.

Prověrka areálu ICEC: Starostka in-
formovala zastupitele o prvním výstupu 
právní prověrky na areál ICEC. Jak z ní 
vyplynulo, kvůli existenci ekologické 
smlouvy se jeví získání dotačních titulů 
jako málo pravděpodobné. Město tak 
nyní prověřuje další možnosti, včet-

ně přezkumu nákladnosti projektu na  
2. etapu sanace areálu. 

Společnost CTP Invest: Starostka infor-
movala zastupitelstvo o jednání se společ-
ností CTP Invest, kterou upozornila na ne-
možnost pokračovat v záměru průmyslové 
zóny. Důvodem tohoto stanoviska je dlou-
hodobý nesouhlas Ministerstva životního 
prostředí. Vzhledem k  tomu, že opoziční 
zastupitelé se chtěli podrobněji seznámit 
se zápisem z jednání obou subjektů, odlo-
žilo se toto téma na další zasedání zastu-
pitelstva. 

Lokalita Jiráskova: Pro lokalitu Jiráskova 
byla podepsána smlouva o dílo se zpraco-
vatelem projektové dokumentace.

Hospodaření SATESO: Ředitel SATE-
SO, s. r. o., Milan Palásek podal zprávu  
o zjištěních v hospodaření této společnos-
ti. Čas na  vyjádření si vyžádal předchozí 
jednatel společnosti, zastupitel Svatopluk 
Novák. Zpráva bude znovu projednávána 
na dalším zasedání zastupitelstva.

Jitka Nevrklová

Proběhla již tradiční akce – péče o  šla-
-panické aleje. Po  několika letech, kdy 
jsme intenzivně vysazovali, a  i  vzhledem 
k  letošnímu žíznivému létu a  stavu alejí, 
někdy výrazně poškozených údržbou pro-
váděnou Správou a  údržbou silnic JMK,  
jsme se tentokrát rozhodli pro údržbu stá-
vajících vysazených alejí. Cílem je udržet 
v dobré kondici vysazované stromky, které 
je schopno sdružení s  pomocí dobrovol-
níků zvládnout. Nově jsme se letos navíc 
postarali i  o  městskou alej na  Brněnské 
(po pravé straně směrem na Brno), která 
po  dlouhých 5 letech od  vysazení již po-
třebovala pomoc lidské ruky. Touto cestou 
zasíláme velký dík všem, kteří přišli a zno-
vu pomohli i ve svém volném čase.

Náš plán vytvořit „otevřenou zahradu“ 
se zatím nebude realizovat. Nápad zřejmě 
zní hezky, ale bohužel se neozval nikdo  
z  občanů ani spolků, kdo by se chtěl 
na projektu podílet, a tak ho nyní odkládá-
me. Město Šlapanice obdrželo do  komise 
podnět, aby zvážilo, jak s  lokalitou Líchy, 
která byla pro tento projekt vytipovaná,  
naloží.

Náš volební slib – věnovat se „malým 
místům“ – má za  sebou první malý 
úspěch: získali jsme dotaci v  projek-
tu „Živé granty – Města z  jiného těs-
ta 2015“ nadace Via. Jde o  projekt  
na  úpravu parčíku na  křižovatce ulic 
Švehlova a  Čechova. Kromě získa-
né dotace se náš spolek bude podílet  

z vlastních zdrojů i na dofinancování ce-
lého projektu.

Poprvé jsme se také rozhodli uskutečnit 
společenskou akci pro občany. Vzhledem 
k  tomu, že akcí je ve  Šlapanicích hod-
ně, vybrali jsme zaměření i  termín méně 
tradičně – 14. listopadu se v  sokolovně 
uskutečnil Country bál. Rádi bychom 
touto cestou poděkovali pomocníkům  
i účastníkům za dobrou zábavu.

Bližší informace o  naší činnosti najdete 
na  www.ciste-slapanice.cz nebo zhlédně-
te zápisy komisí a  výborů na  www.slapa- 
nice.cz, ve  kterých naši zástupci realizují 
nejvíce aktivit.

Pavel Zmeškal, Čisté Šlapanice
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Městské finance jsou zdravé

Žádný boj není prohraný

KDU-ČSL

ANO 

S  potěšením si naši občané 
v  minulém čísle Šlapanické-
ho zpravodaje přečetli dobrou 
zprávu o  snížení místního ko-
eficientu určujícího výši daně 
z  nemovitostí pro rok 2016. 
Naše rodinné rozpočty budou 
zase o  nějakou stokorunu bo-
hatší… a  to se vždycky hodí. 
Navíc prý ani nebude znovu 
obnoveno popelné, tedy po-
platek za  svoz komunálního 
odpadu. Paní starostka se ne-
chala slyšet, že ušetří jinde… 
např. na  infokanále. Každý 
nechť posoudí sám, jaká byla 
kvalita informovanosti o  pro-
běhnuvších akcích v minulosti 
a jaká je nyní.

Snížení místního koeficientu 
mimo jiné znamená, že měst-
ská pokladna přijde ročně 
o  více než 4 miliony korun. 

Současná koalice si opakova-
ně stěžuje, že minulé vedení 
předalo město zadlužené. Ano, 
vzal se úvěr ve výši 85 mil. Kč 
za  naprosto bezkonkurenč-
ní úrokovou sazbu, nižší než 
0,8 % p. a.! Za peníze z tohoto 
úvěru, jak je jistě všem známo, 
byl opraven havarijní stav naší 
základní školy. 

Pojďme si zopakovat, KDO  
a JAK o finančních tocích měs-
ta hlasoval v  období, kdy rad-
nici vedla koalice KDU-ČSL, 
ČSSD, TOP 09 a  v  opozici 
mimo jiné bylo i  současné ve-
dení radnice:

Jak je patrné z výše uvedeného 
výňatku zápisu ze ZM, nikdo 
z  přítomných zastupitelů ne-
byl proti. Někdo se zdržel, ale 
zároveň i  někteří zastupitelé 
ze současné, vládnoucí koalice 

byli PRO. Nebojme se tedy říci, 
že za  nynějším stavem měst-
ských financí stojí VŠICHNI 
zvolení zastupitelé v  minulém 
volebním období. Navíc po-
pulistické gesto současné rad-
niční koalice, snižující místní  

koeficient, nám dává opět důvod 
k radosti a optimismu. Městské 
finance jsou v  dobré kondici, 
žádnou paniku, prosíme!

Petr Horák,  
zastupitel za KDU-ČSL 

I  přes počáteční neúspěch, kdy mu ně-
kteří radili, ať se odstěhuje, nenechal 
se opoziční zastupitel Tomáš Sova při 
prosazování zákazu provozování hluku  
v neděli a ve státní svátky odradit. 

Se snahou ztišit zahradní a  jiné hlučné 
stroje ve  dnech klidu přišel zastupitel 
Šlapanic Tomáš Sova. Navrhl obecně 
závaznou vyhlášku, která by omezi-
la zdroje hluku mezi 6. hodinou ranní  
a odpolední 14. hodinou. „Hovořil jsem 
na toto téma mnohokrát s občany Šlapanic  
a  jejich reakce na  můj návrh byly větši-
nou pozitivní,“ říkal na jaře Tomáš Sova. 
Vypracoval proto koncept vyhlášky, kte-
rou měla projednat komise pro dopravu, 
bezpečnost a  pořádek. Ta ale na  svém 
jednání návrh vyhlášky zamítla, aniž by 
ho četla.

Jenže po  půl roce úsilí je ve  Šlapanicích 
všechno jinak. „Oslovil jsem e-mailem 
všech svých 20 kolegů v  zastupitelstvu 
a požádal jsem je o vyjádření se k této vy-
hlášce. Odpovědělo mi 17 zastupitelů,  

z nichž jen někteří měli drobné připomín-
ky,“ vysvětluje svůj postup Tomáš Sova.

Na základě této aktivity městská rada zno-
vu návrh obecně závazné vyhlášky projed-
nala a  zařadila ji na  program zářijového 
jednání zastupitelstva, které ji drtivou vět-
šinou přítomných hlasů schválilo.

„Beru to jako úspěch, ale vítězství je to ze-
jména pro obyvatele Šlapanic, kteří nebu-
dou o nedělích a státem uznaných svátcích 
rušeni zbytečným hlukem,“ pochvaluje si 
schválení vyhlášky její předkladatel Tomáš 
Sova. 

Mirek Mazáč – hnutí ANO 2011 

Příjemné prožití času adventního,
klidné vánoce a šťastné vykročení

do nového roku 2016

přeje

Tomáš Sova
zastupitel města
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Ze zápisníku PČR
V OOP Šlapanice drobné kriminality 
nejvíc

Do  působnosti Policie ČR OOP Šlapani-
ce spadá celkem 23 obcí s rozlohou téměř 
185 km čtverečních s celkovým počtem tr-
vale přihlášených obyvatel ve výši 31 585. 
Do října 2015 bylo šlapanickými policisty 
zadokumentováno celkem 290 trestných 
činů. Z  nich bylo doposud 112 objasně-
no, což činí 38,62 procenta. Nejčastěji 
policisté vyjíždí k  případům krádeží věcí  
z  motorových vozidel, firemních objek-
tů, rekreačních objektů, rodinných domů  
a  bytů. V  poslední době policisté řeší 
několik desítek případů poškození cizí 
věci, a  to vozidel, posprejování zdí budov  
a  poškození hrobů. Za  zmínku stojí  
i  několik desítek spáchaných trestných 
činů a  přestupků v  případech ublížení 
na  zdraví, výtržnosti, vyhrožování, fyzic-
kého napadání, kdy v  teritoriu OOP Šla-
panice je statisticky těchto případů nejvíc 
ze všech osmi obvodních oddělení spadají-
cích pod Územní odbor Brno-venkov.

Pozor na podvodníky na internetových 
portálech

Téměř půl roku si velmi slušně přivydělá-
vala na internetových portálech povedená 
dvojice. Třicetiletý muž a jeho o čtrnáct let 
starší parťačka nabízeli k  prodeji mobilní 
telefony. V zatím třiadvaceti prokázaných 
případech nabídli na  portálech s  použi-
tým zbožím telefon a požadovali dopředu 
zaplatit zálohu. Když ji dostali, přestali 
se zájemcem komunikovat. Na  portálech 
vystupovali pod různými jmény, používali 
různé elektronické adresy, měnili telefonní 
čísla. I  tak se kriminalistům z  Územního 
odboru Brno-venkov podařilo analytickou 
prací podvodníky vypátrat. Prokázali jim 
škodu za  skoro sto tisíc korun. Prakticky 
stejný model podvodu zvolil třiadvaceti-
letý mladík. Ten na internetu nejméně půl 
roku nabízel převážně kamery, mobilní 
telefony a  další elektroniku. Po  zájemci 
požadoval dopředu zaplacení celé částky. 
Jakmile tato dorazila na jeho účet, přestal 
komunikovat. Ve dvacítce případů způso-
bil škodu převyšující padesát tisíc korun. 
Pachatelé jsou nyní stíháni pro podvod.

V  říjnu 2015 oznámil na  OOP Šlapanice 
poškozený muž ze Šlapanicka, že v  mě-
síci září 2015 zaslal dobrovolně platební 

metodou PaySaveCard částku převyšující  
5 000,– Kč doposud nezjištěné oso-
bě, vystupující na  internetovém portá-
lu Badoo.com, pod dnes již zjištěným 
smyšleným jménem. Dále poškozený  
v  měsíci září 2015 zaslal dobrovolně stej-
né osobě přihlašovací údaje, včetně hes-
la, ke  svému internetovému bankovnictví 
a  dále kopii svého občanského průkazu. 
Veškeré toto jednání činil z  důvodu po-
moci z  finanční tísně neznámé osobě, se 
kterou se seznámil pouze prostřednic-
tvím internetu, tuto nikdy osobně nevi-
děl. Následně poškozenému došla výzva  
k  úhradě pohledávky od  firmy zabývající 
se finančními půjčkami, ačkoliv si žádnou 
půjčku nesjednal. Tu si přes jeho osob-
ní údaje zaslané samotným poškozeným 
sjednal doposud neznámý pachatel. Poško-
zený svým nezodpovědným, neopatrným 
jednáním umožnil neznámému pacha- 
teli velmi snadno odčerpat peníze z  jeho 
bankovního účtu a sjednat si jeho jménem 
půjčky, kdy doposud byla zjištěna škoda 
převyšující částku 30 000,– Kč.

Mnoho vyhrožování a napadání osob  
i poškozené hroby
V  měsíci říjnu šetřili šlapaničtí policis-
té, a  to pouze v  městě Šlapanice, celkem  
12 případů fyzických napadání a vyhrožo-
vání mezi osobami. Nejzávažnější z  nich 
se stal dne 17. 10. 2015 na ulici Brněnské, 
kde došlo k napadení osob nožem a násled-
nému vyhrožování ze strany podezřelého 
třicetiletého muže ze Šlapanicka. Osoba 
musela být za  pomoci donucovacích pro-
středků zadržena hlídkou OOP Šlapanice 
a ve věci je prováděno další šetření.

Dne 12. 10. 2015 v  nočních hodinách 
oznámil na  OOP Šlapanice prostřednic-
tvím linky 158 dispečink bezpečnostní 
agentury napadení firemního objektu 
na ulici Pod Žurání. Následně bylo zjiště-
no, že neznámý pachatel se po poškození 
oplocení a vypáčení hliníkových dveří vrat 
v oblasti zámku pokusil vloupat do objek-
tu a následně po spuštění alarmu z místa 
utekl. I přesto způsobil škodu poškozením 
ve výši 13 000,– Kč.

V  září 2015 neznámý pachatel poškodil 
na  hřbitově obce Podolí 18 náhrobních 
kamenů jednotlivých hrobů, 1 náhrob-
ní desku hrobu, 5 květináčů a 11 luceren 
se svícny. Dále poškodil dveře a  okno  

Zateplíme i Váš strop  
rodinného domu  
za 4 hodiny: 
- rychle 
- kvalitně 
- cenově příznivě  
(nyní se slevou 15%) 
- úspora na topení  
až 30% 

Domluvte si bezplatné  
poradenství na tel.  
čísle: 775 584 702  
nebo 544 223 143  
(Křenovice u Slavkova) 

www.foukaneizolace.cz

inzerce

márnice na hřbitově i krytinu střechy bou-
dy stanice RWE za  hřbitovní zdí. Tímto 
jednáním způsobil škodu poškozením 
ve výši 150 000,– Kč.

V září 2015 na tísňovou linku 112 z VTA 
umístěného na  Šlapanicku oznámil dnes 
již vypátraný pětačtyřicetiletý muž ze 
Šlapanicka poplašnou zprávu, která je 
nepravdivá, ve  znění: „Za  hodinu vyletí 
na nádraží bomba.“ Tím způsobil nebezpe-
čí vážného znepokojení části obyvatelstva. 
Na základě těchto skutečností bylo prove-
deno bezpečnostní opatření, v jehož rámci 
bylo prohledáno hlavní nádraží v  Praze  
a v Brně, kdy v Brně došlo k jeho uzavření.  
Z hlavního nádraží v Brně bylo evakuová-
no asi 300–350 osob. Bylo zpožděno cel-
kem pět vlaků a dva z nich byly odkloně-
ny, čímž vznikla společnosti České dráhy, 
a. s., škoda ve  výši 3  580,– Kč. Šetřením 
pracovníků OOP Šlapanice byl násled-
ně zjištěn pětačtyřicetiletý muž, kterému 
poté bylo sděleno podezření pro trest-
ný čin šíření poplašné zprávy, za  což mu 
hrozí odnětí svobody od  jednoho roku až 
do pěti let.

Jitka Nevrklová
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INFORMACE PRO RODIČE
Vážení spoluobčané, velmi ráda bych 
se podělila o svůj osobní názor a zku-
šenosti s  MŠ Hvězdička ve  Šlapani-
cích, a  tím pomohla rodičům malých 
dětí, které by zajímal názor rodiče, 
jehož dítě školku navštěvuje.

Moje osobní pocity z  MŠ Hvězdička 
jsou celkově moc příjemné a jsem vel-
mi spokojená.

Moc se mi líbí komunikace s  paní 
ředitelkou i  s  paními učitelkami, se 
kterými jednám. Jsou vstřícné jak  
k  dětem, tak i  k  rodičům. Školka má  
i moc pěkné vybavení tříd a originálně 
vytvořenou novou zahradu.

Ráda bych také touto cestou upřím-
ně poděkovala přímo paní učitelce 
Mgr.  Feldmannové, Ph.D., která 
ve  školce učí, za  její individuální pří-
stup k  osobním potřebám, přáním 
a pocitům dětí i jejich rodičů. Dále pak 
za  ochotu, spolupráci a  umění lidem 
naslouchat a pomáhat.

Jaroslava Berglová, Šlapanice 

Senioři na cestách 

Očima  
          občanů

Spolek zdravotně postižených Brněn-
ska, pobočka Šlapanice, zajistil na  29. 
září 2015 pro své členy kulturně- 
-poznávací zájezd za  nejkrásnějšími 
památkami Moravy. 

První zastávkou byla TELČ, starobylé 
město, které je od  roku 1992 na  sezna-
mu památek UNESCO. Je proslulé mi-
mořádně hodnotným areálem zámku 
na  návrší mezi třemi rybníky, ale i  krás-
ným náměstím se starobylými domy  
s  podloubím, unikátními štíty a  atikou. 
Po pět set let až do dnešní doby si zacho-
vala Telč původní historickou podobu.

Prohlídku Zachariášova náměstí, historic-
kého jádra města, jsme absolvovali s prů-
vodkyní. Trojúhelníkové náměstí s úzkými 
domovními parcelami, které mnohde dosa-
hují až na břeh rybníků, obklopujících měs-
to, dodaly Telči charakter vodní pevnosti. 
Celé je obestavěno renesančními domy, ale 
jádra domů mají ještě gotický základ. Jde 
o unikátní náměstí, jedno z nejkrásnějších 
ve  střední Evropě. Nejvýznamnější osob-
ností, která se zasloužila o rozvoj Telče, byl 
Zachariáš z Hradce (1526–1589), osvícený 
šlechtic a humanista z hradecké větve Vít-
kovců. Tento obdivovatel italské architek-
tury zdědil telčské panství po otci v r. 1550  
a významnou měrou se zasloužil o jeho roz-
voj. Pozval italské mistry do Telče, za jeho 
vlády tu došlo k rozsáhlým přestavbám. 

Z Telče jsme se vydali ke státnímu zámku 
Náměšť nad Oslavou. Původně gotický 
hrad ze 13. století byl moravskými pány 
ze Žerotína přebudován (1563–1578) 
na honosné renesanční sídlo, které změ-
nili v kulturní středisko jednoty bratrské 
a  hudební centrum života na  Moravě. 
To se zachovalo v  téměř nezměněné po-
době dodnes. Roku 1752 získal pan-
ství nejvyšší kancléř českého králov-
ství, hrabě Bedřich Vilém Haugwitz.  
V  držení Haugwitzů prožívá Náměšťsko 
rozkvět a  zámek se stává opět význam-
ným střediskem hudební kultury na Mo-
ravě. Po  2. světové válce Haugwitzové 
na  základě Benešových dekretů zámek 
opustili. Prezident Beneš si zámek ne-
chal upravit na  své letní sídlo, ale pobý-
val tam jen krátce. Zámek byl po částech 
zpřístupněn veřejnosti a  v  roce 2001 
prohlášen Národní kulturní památkou. 
Navštívili jsme kapli, obdivovali unikátní 
kolekce tapisérií, expozice cenných obra-
zů, historického nábytku i pracovnu Ed-
varda Beneše.

Vzhledem k  tomu, že nám průvodkyně 
věnovaly mnoho svého času navíc, získali 
jsme spoustu nových poznatků i zážitků. 
Proto věřím, že všichni účastníci budou 
na tento zájezd vzpomínat jen v tom nej-
lepším. 

Jarmila Suchomelová,  
vedoucí zájezdu 
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Zahrádkáři informují…     
Ohlédnutí za podzimní výstavou ZO ČZS
O víkendu 24. a 25. října 2015 byla v orlov-
ně uspořádána již tradiční podzimní výsta-
va chryzantém, ovoce a  zeleniny z  našich 
zahrad Barvy podzimu.

Podzimní výstava je zejména zaměřena 
na  různé druhy chryzantém (kopretinové, 
jehlicové, sasankovité, kulovité, pompon-
kovité, multifloru) v  pestrém barevném 
provedení od tradiční bílé a žluté až po za-
jímavé zelené.

Každým rokem vzpomínáme na celosvětově 
známého šlapanického šlechtitele chryzan-
tém p.  Jana Dvořáka, a  to jak informační 
tabulí, tak i ukázkou šlapanických chryzan-
tém, které pan Dvořák vyšlechtil a které jsou 
dosud pěstovány na našich zahrádkách.

Letošní rok byl pro zahrádkáře značně ne-
příznivý nedostatkem srážek a  také kvete-
ní neřízených chryzantém bylo ovlivněno 
mnoha dlouhými slunnými dny v  měsíci 
srpnu. Chryzantéma je rostlina krátkého 
dne, a  tudíž květenství bylo posunuto o  6 
týdnů. Přes všechny tyto problémy byla 
krása těchto květů na výstavě nepřehlédnu-
telná.

Na  výstavě se shromáždilo také velké 
množství krásně vybarvených jablek, hru-
šek a dalšího ovoce a zeleniny. Snažíme se 
seznamovat návštěvníky výstavy s  málo 
známými plodinami z  našich zahrad, jako 
jsou kdoule, topinambury, ačokča, indická 

okurka, dýně hokkaido, mišpule, oškeruše  
a  další. Výstava byla doplněna dřevořez-
bami, které velice citlivě podmaní krásu 
podzimních exponátů. Časopis Zahrádkář 
vyhlásil letošní rok rokem chilli paprik. 
Na výstavě jsme vymezili část prostoru také 
pro tuto plodinu, včetně informační tabule. 

Těší nás, že podzimní výstavu navštěvu-
je stále více příznivců podzimních krásek 
našich zahrad – chryzantém. Na  výsta-
vu přichází nejen návštěvníci ze Šlapanic  
a  blízkého okolí, ale stále více i  ze vzdále-
ných míst naší republiky. V  knize návštěv 
se objevují místa jako Rapšach (JČ), Uher-
ské Hradiště, Hradec Králové, Moravský 
Krumlov, Bruntál, Frenštát pod Radhoš-
těm, Dub nad Moravou, Dobrá Voda u Kři-
žanova, Zlín a další. Na výstavě se podílelo  
33 vystavovatelů.

Výbor ZO ČZS děkuje všem návštěvníkům 
za zájem a podporu tradiční výstavy a také 
všem obětavým členům naší organizace 
i nečlenům, kteří se podíleli jakoukoli čin-
ností na její přípravě. 

Za výbor ZO ČZS Marta Fišerová

inzerce

Tradiční Věneček
16. 1. 2016 uspořádá ZO ČZS Šla-
panice již tradiční Věneček. Věne-
ček bude organizován v sokolovně. 
Velmi rádi se setkáme se všemi 
zahrádkáři a přáteli zahrádkářů 
na naší první kulturní akci roku 2016.
Přijďte se pobavit, zazpívat a za-
tančit s vašimi blízkými a přáteli.  
K tanci, poslechu a  pro dobrou ná-
ladu hraje již tradičně skupina K + R 
z Křenovic pod vedením p. Vladimí-
ra Kokeše.
Rezervaci vstupenek je možné za-
jistit: Předprodej v orlovně (boč-
ní vchod vedle obuvníka) – pátek  
8. 1. 2016 od 17 do 18 h. Na e-mailu:  
zahradkarislapanice@seznam.
cz do 15. 1. 2016. Na telefonu: 
602 533 774  do 15. 1. 2016

Děkujeme všem členům ZO ČZS Šlapanice  a ostatním přátelům naší organiza-
ce za dobrou spolupráci v roce 2015. Přejeme příjemné prožití vánočních svát-
ků, v novém roce 2016 dny prožité ve zdraví, radosti, štěstí a  lásce. Těšíme se 
na setkání s Vámi při dalších kulturních akcích naší organizace, o kterých bude-
te informováni v příštích číslech zpravodaje.

Výbor Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Šlapanice
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Letošní rok v  knihovně zakončíme vy-
hlášením vítězů soutěže o  nejzdatnější 
„Lovce perel“. Mladí čtenáři s ulovenými 
perlami prokázali velký zájem o  četbu 
a  museli též odpovídat na  nejrůznější 
kvízové otázky, které souvisely s konkrét-
ními knižními tituly. Taktéž prokazovali 
obecné vědomostní znalosti.

Celkoví vítězové budou známi až po  uzá-
věrce tohoto čísla zpravodaje,  avšak 
všichni z početné skupiny dětí ze ZŠ Šla-
panice, doplnění o  několik benjamínků 
z mateřských škol (u kterých samozřejmě 
spolupracovali, co se týče četby, hlavně 
rodiče), mohou být se svými výsledky spo-
kojeni a společně s nejlepšími, kteří dosta-
nou dárkem hodnotnou knihu, si všichni 
odnesou jako ocenění drobné dárkové 
předměty.

Na příští rok chystáme opět kulturní akce 
pro děti i dospělé, termíny včas zveřejníme 
pomocí plakátků, webových stránek a  in-
fokanálu, samozřejmě podrobnější infor-
mace budou k dispozici přímo v knihovně.

Jménem pracovníků knihovny bych chtěl 
všem občanům města Šlapanice popřát 
krásné a  klidné Vánoce, dětem spoustu 
dárků. My se budeme samozřejmě těšit 
na setkávání v roce 2016.

Z nových knih nabízíme:

Autor | Název knihy | Žánr

Bauer, Jan | K výšinám císařského trů-
nu; V tajných službách Otce vlasti | Be-
letrie dospělí – historické romány
Píše se rok 1354 a před římským a českým 
králem Karlem stojí poslední úkol jeho 
politické kariéry – korunovace císařem. 
Ale než se tak stane, musí rozhodnout  
v choulostivé záležitosti míru mezi Anglií  
a Francií, získat souhlas papeže Inocence  
a překonat odpor svého úhlavního nepříte-
le, vládce Milána kardinála Viscontiho. 

Kor, Eva Mozes | Děti, které přežily 
Mengeleho | Naučná dospělí – auto-
biografie
Evě Mozes bylo deset let, když byla se svou 
rodinou poslána do  Osvětimi. Zatímco 
její rodiče a  dvě starší sestry byli posláni 
do plynových komor, Evu a její dvojče Mi-
riam si vybral coby pokusné objekty muž, 
který byl znám jako Anděl smrti – dr. Josef 
Mengele. 

Huml, Luboš | Nauč mě mluvit | Mlá-
dež beletrie – říkadla, básničky, po-
hádky

Tato kniha je doporučována logopedy jako 

pedagogická pomůcka při práci s  dětmi  
v rámci předškolní výchovy a samozřejmě 
všem rodičům, kteří s dětmi pracují doma 
a připravují je na úspěšné zvládnutí české-
ho jazyka.

Procházková, Iva | Karolína | Mládež 
beletrie – dívčí román
Příběh současné dívky, která se v době při-
jetí na konzervatoř ohlíží za svým životem. 
Vzpomíná na své dětství a vyrovnává se se 
svou první láskou. Čeká ji nová budouc-
nost, o které neví, co jí přinese. Ví, že život 
nebude snadný.

Kolektiv autorů | Párty kuchařka pro 
děti | Mládež naučná – vaření, kuchařka
Původní česká kuchařka s  jednoduchými 
a  efektními recepty pro sváteční menu 
na dětskou oslavu. Tuto moderní kuchař-
ku sestavily a všechny recepty vyzkoušely 
uvařit samy děti ze snadno dostupných 
surovin. 

Kompletní seznamy nových knih najde-
te jako vždy v on-line katalogu knihovny 
(http://knihovna.slapanice.cz), nebo 
na  úvodní obrazovce ve  střední části 
v pravém sloupci webových stránek měs-
ta Šlapanice – www.slapanice.cz  pod 
ikonkou „Městská knihovna“ (odrážka 
katalog).

Rostislav Faber, knihovna

Informace z knihovny

V době vánočních svátků bude 
knihovna od 23. 12. 2015  
do 31. 12. 2015 vč. uzavřena.

Všem čtenářům přejeme  
krásné Vánoce a vše nejlepší  
do roku 2016!

Z muzea
Vánoční výstava
Tak jako každý rok jsme pro vás v muzeu  
i  letos připravili vánoční výstavu. Tento-
krát nese název Čas radosti, veselosti 
a jistě potěší všechny milovníky jesliček. 

Vystavené betlémy pochází z dílny pana Ja-
roslava Navrátila z Litovle, který se jejich 
vyřezáváním zabývá již řadu let. Součástí 
výstavy bude také herna, celá koncipova-
ná jako velký interaktivní betlém. Výstavu 
můžete navštívit od 4. 12. do 10. 1. 2016. 
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Medové dny ve Šlapanicích
Osm ročníků má za  sebou tradice Medo-
vých dnů ve  Šlapanicích. A  kde se vůbec 
vzal? Vlastně jednoduše. Dceru a vnučku 
včelařů z  Nového Města na  Moravě jed-
noho dne roku 2008 „políbila včelí múza“ 
a  vznikl první Medový den. Jeho podtitul 
byl „Pocta včele a medu“. Konal se tenkrát 
na náměstí a stejně tak i jeho další ročníky. 
(Od r. 2012 se pak odehrávají v městském 
parku.) Kromě stánků s výrobky byly ten-
krát v muzeu vystaveny včelařské potřeby 
a  v  orlovně přednášel lékař – včelař Jiří 
Brožek. 

Druhý ročník se nesl ve  znamení lovec-
kých trofejí. Ve spolupráci s myslivci jsme 
uspořádali tematickou výstavu v  orlovně 
a  na  náměstí zněly vábničky. Při třetím 

ročníku k  nám zavítali kouzelníci Duo 
Fernando, v městském parku se vzduchem 
proháněli dravci Seiferos a  šlapaničtí za-
hrádkáři uspořádali v  orlovně výstavu 
svých výpěstků. Ve  čtvrtém ročníku jste 
potkali medové stánky, skákací hrad, sou-
těžní stanoviště a  také taneční skupinu 
Ještěrky. Pátý ročník přinesl Šlapanický 
bublinový rekord a  návštěvu brněnského 
herce Zdeňka Junáka. V  šestém ročníku 
jsme pekli štrúdly pro Afriku a odeslali tak 
8  128,– hladovějícím. Hostem sedmého 
ročníku byl zpěvák a  skladatel Pavel He-
lan a podpořili jsme Domov pro osoby se 
zdravotním postižením – Zámek Habro-
vany. Letošní osmý ročník byl věnován 
především dětskému soutěžení a  dílnič-
kám. Na každý Medový den se z blízkého 

i vzdáleného okolí sjíždějí včelaři, prodejci 
medu, výrobci medových produktů. Ob-
líbili jste si také prodejce vína, palačinek 
a dalších dobrot. Každý rok tak na Medový 
den přichází více než tisícovka lidí a soutě-
žechtivých dětí. 

Ráda bych poděkovala desítkám z  vás, 
pomocníků, kteří jste se nechali zís-
kat pro myšlenku jednoho pěkného dne  
v  roce, kdy společně připravíme hezké 
odpoledne našim spoluobčanům a dětem. 
A díky za příjemná setkání vám, našim ná-
vštěvníkům. Už teď rádi zveme na  příští, 
devátý Medový den ve Šlapanicích, a sice  
v neděli 18. září 2016. Na viděnou!

Za přípravný tým Medových dnů Šlapani-
ce Ivana Horáková 

za obzor se návštěvníci vydají do doby zá-
mořských objevů. Budou zde moci obdivo-
vat modely plachetnic i  příběhy slavných 
mořeplavců. 

Výstava Vzpomínky z  cest v  přízemních 
prostorách bude společným dílem muzea 
a  jeho návštěvníků, kteří dostanou příle-
žitost kreativní formou sdílet své příběhy 
a  vzpomínky z  prázdnin, dovolených či 
cest přímo ve výstavě. Podrobnosti o  této 
netradiční výstavě a o tom, jak se do ní bu-
dete moci zapojit, najdete v  příštím čísle 
zpravodaje. 

Na  podzim spolu s  prvňáčky zasedneme 
do školních lavic prostřednictvím výstavy 

Hurá do školy!. Ta je určena nejen dětem, 
ale všem, kteří rádi zavzpomínají na  svá 
školní léta. Ke  slovu se zde dostane také 
Jan Amos Komenský a jeho Labyrint světa 
a ráj srdce. 

V  programu muzea nebude ani v  příštím 
roce chybět tradiční podzimní výstava 
patchworku Poezie záplat, doplněná 
kreativními dílnami pro malé i velké. Zá-
věrem roku pak návštěvníci budou moci 
obdivovat pozoruhodné dřevěné objekty 
a hračky brněnského výtvarníka Antoní-
na Maloně. 

Milí čtenáři Šlapanického zpravodaje, 
na viděnou v roce 2016!

Děkujeme všem, kteří se podíleli 
na Jablečných hodech! Zvláštní dík 
patří šlapanickým zahrádkářům  
a pak všem dalším, kteří přispěli 
do soutěží svými jablky či jablečný-
mi dobrotami. Recepty na některé 
tyto pochoutky najdete na faceboo-
kovém profilu Muzea Brněnska.

Šlapanické muzeum v roce 2016
Výstavní sezonu 2016 zahájí ve  šlapa-
nickém muzeu další  výstava připravená 
ve  spolupráci s  Náprstkovým muzeem 
asijských, afrických a  amerických kultur. 
Tentokrát je věnována Indii, zemi s  fas-
cinující historií a neméně zajímavou sou-
časností. K  výstavě, která bude doplněna 
fotografiemi cestovatele Jana Košťála 
v přízemních výstavních prostorách, bude 
připravena celá řada doprovodných aktivit 
– přednášky, workshopy.

Letní výstavy se ponesou v cestovatelském 
duchu. V prvním patře na výstavě Vzhůru 
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Bohoslužby ve šlapanickém kostele o Vánocích 2015
čtvrtek 24. 12. Štědrý den 16.00 první vánoční mše – zahájení Vánoc

21.30 půlnoční mše (v noci – „in nocte“)
pátek 25. 12. Narození Páně   7.00 jitřní mše (za svítání – „in aurora“)

  8.45 slavnostní vánoční mše (ve dne – „in die“)
15.00 zpívání s dětmi u jesliček

sobota 26. 12. sv. Štěpána   7.00 ranní
  8.45 devátá

neděle 27. 12. Svaté Rodiny 7.00
při obou mších bude svatojanské žehnání vína

sv. Jana Evangelisty 8.45
18.30 večerní mše

pondělí 28. 12. sv. Mláďátek 7.00
úterý 29. 12. sv. Tomáše Becketa 18.00
středa 30. 12. 18.00
čtvrtek 31. 12. 16.00 děkovná mše za uplynulý rok
pátek 1. 1. Nový rok, slavnost  

Matky Boží P. Marie
  7.00

první novoroční mše 
  8.45
18.30 večerní mše

sobota 2. 1. 18.00
neděle 3. 1. 2. neděle po Narození Páně 7.00 ranní

8.45 devátá
18.30 večerní mše

Šlapanické Vánoce 2015
„Šlapanické Vánoce 2015“ plné zábavy, 
hudby i  tradic připravilo na  období ad-
ventu město Šlapanice. Byly zahájeny 
v  neděli 29. listopadu na  Masarykově 
náměstí zábavným programem, ve  kte-
rém vystoupily dětský soubor Brněnský 
Valášek, Hudební škola YAMAHA i  děti  
z  mateřských škol. Odpoledne vyvrcho-
lilo slavnostním rozsvěcením vánočního 
stromu starostkou města a jeho požehná-
ním farářem P. Nekudou.

Šlapanické Vánoce se v  této podo-
bě konají poprvé, program je sku-
tečně pestrý. Na  své si přijdou ne-
jen děti, ale i  dospělí všech generací.   
V  pořadí již 17. vánoční jarmark se 
bude konat v  neděli 6. prosince od  9.00 
do  17.00 hodin na  Masarykově náměs-
tí, kde můžete ochutnat domácí per-
níčky, marcipán, zabíjačku, medovinu, 
grog a  další dobroty z  domácí produkce  
a  koupit zajímavé dárky pro své nejbliž-
ší. Na pódiu se vystřídá divadlo Komedi-
anti na  káře, Národopisný soubor Vrčka  
a řada představení, která s dětmi připra-
vily učitelky z mateřské a základní školy.

Půl století od  okamžiku, kdy se staly 
Šlapanice městem, připomene „Re-
troden“. Zahájí jej Retrosvařák s  vůní  
rock'n'rollu v  sobotu 12. prosince 
od 15.00 hodin s ukázkou vozidel z 60. let 
minulého století a  živou hudbou,  

o  kterou se bude starat skupina Neo  
Chess Sunny Rock´n´Roll Band.  Oslava 
bude pokračovat od 18.30 hodin v soko-
lovně jedinečným hudebně-zábavným 
programem MAZEC, který pořádá Šla-
panické ochotnické divadlo.

Sváteční náladu jistě navodí vánoční 
koncert Nadi Urbánkové se skupinou 
Bokomara, který se uskuteční poslední 
adventní neděli 20. prosince od  19.30 
hodin v  sokolovně. Pro milovníky tra-
dice připravilo Muzeum ve  Šlapanicích 
výstavu betlémů a  výstavu Jííídlo aneb 
Dobrodružné příběhy našich snída-
ní, obědů a  večeří. Speciálně pro děti 
je na  sobotu 5. prosince od  14.30 ho-
din v  sokolovně připraven maškarní rej  
a o den později od 16.00 hodin v orlovně 
Mikulášská nadílka a další zajímavé akce.  

Jitka Nevrklová
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Nový kabát školky Ponětovice

Strašidelný den  
         v MŠ Hvězdička

Ještě v květnu nebylo nic jisté. Pan staros-
ta požádal o  dotaci na  zateplení budovy  
a  ta byla koncem školního roku schvá-
lena. Nám se samozřejmě jednalo  
o  to, aby hlavní stavební zásah probíhal 
v  době školních prázdnin. Nemožné se 
podařilo. Práce byly zahájeny 20. červen-
ce a dokončeny 14. října. Ve školním roce 
probíhaly jen práce, které nezasahovaly 
do  provozu mateřské školy. S  dětmi jsme 
zpovzdálí sledovali, jak školka dostává 
nový kabát. Děti se podílely na  výběru 
barvy. Chtěly školku červenou, modrou, 
fialovou, žlutou, duhovou, ale nakonec 
se shodly na zářivé oranžové. Zastupitelé 
měli naštěstí podobný názor, a tak vznikla 
nová fasáda, kde dominuje oranžová. Pře-
kvapením byly zdobné prvky kolem oken 
a mezi nimi. Budova tak dostala historický 
ráz, který si, jak říká pan starosta, zaslou-
ží.

Zateplení se týkalo nové střešní kryti-
ny, zateplení půdy, výměny zbývajících 
starých oken v  přízemí a  zateplení všech 
čtyř stěn budovy silným polystyrenem. 
Rekonstrukce je financována z  fondů EU  
a z dotací Krajského úřadu Jihomoravské-
ho kraje. 

Zajímavostí bylo objevené poselství  
z doby, kdy se škola budovala, tedy z roku 
1911. Našli jej dělníci při odkrývacích 
pracích. V  uzavřené nádobě byly listiny 
napsané malebným rukopisem, sepsaný 
seznam obyvatel, kteří se podíleli na  vý-
stavbě školy, a  přání, aby škola sloužila 
vzdělanosti dětí. Přiloženy byly mince  
a bankovky tehdejší doby.

Chtěli bychom poděkovat všem zúčastně-
ným za  spolupráci a  ohleduplnost při za-
jišťování bezpečného a klidného prostředí 
dětem v  mateřské škole. A  hlavně panu 
starostovi a zastupitelům Ponětovic za vy-
naložené úsilí při zařizování této nemalé 
akce.

Z poselství: „Kéž obec naše roste a zkvétá, 
a v mládeži školní má radost a naději na pří-
ští lepší léta…“ Uplynulo mnoho let. Jsme 
rádi, že můžeme v tomto poselství pokra-
čovat, byť ve vzdělávání předškolním, kte-
ré dává základ právě školní mládeži.

Kamila Matulová Vlachová,  
MŠ Ponětovice

V  MŠ Hvězdička si děti po  podzimním 
bramborovém tvoření s  rodiči užívaly 
spousty legrace a radostí i s pedagogy při 
Strašidelném dnu 5. listopadu. Všich-
ni přišli do  školky ráno ve  strašidelných 
maskách, společně si vyráběli různá stra-
šidýlka a  předměty, které jsou spojené 
s  tajemnem a  strašením. Společně jsme 
si povídali o tom, proč se lidé něčeho bojí.  
Strach vzniká z obav z něčeho neznámého 
a tajemného. Na pozoru je potřeba být při 
kontaktu s  cizími a  zlými lidmi. Povídali 
jsme o tom, že všechno neznámé má svoje 
vysvětlení, a  společně jsme zkoumali, jak 
vznikají některé zvuky. Kdo chtěl, plnil  

úkol ve tmě, užili jsme si společný rej du-
chů a strašidel. Po svačince jsme šli na ná-
vštěvu do  základní školy ve  Šlapanicích, 
která pozvala naše děti na  Strašidelnou 
stezku. Za její přípravu patří všem, kteří se 
na ní podíleli, poděkování. Děti už vědí, že 
bádání přináší spoustu zajímavých infor-
mací, objevů a také vysvětlení neznámého. 
Děti byly celý den veselé a spokojené, přes-
tože se školkou hemžila strašidla a  různé 
tajemné bytosti. Ve Hvězdičce se strašidel 
nebojíme a bubáci jsou nám jen pro legra-
ci. 

C. Mifková, ředitelka MŠ Hvězdička
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V lese u Jezírka
Na  začátku školního roku byly děti  
a  učitelky z  Mateřské školy Zahrádka 
navštívit ekologické centrum Jezírko  
v Soběšicích. Byl tam pro nás připravený 
program s názvem „Kdo bydlí v lese“. Po-
hádkovým příběhem provedl děti plyšový 
strakapoud. V  lese, ve  kterém v  pohádce 
bydlel, byly atrapy lišky, veverky, ptáčků 
a dalších zvířátek. Pohádka se dětem moc 
líbila. Hlavně ale strakapoud, kterému 
rády napovídaly a držely palce, aby si našel 
svůj strom, kde bude bydlet. 

Jednou z dalších částí programu byl výuko-
vý noční les. Ve tmě a tichu malé komůrky 
mohly děti poslouchat hlasy různých zví-
řátek a pokoušet se je poznat a pojmeno-

vat. To bylo velké dobrodružství – ve tmě 
se ale skoro nikdo nebál a zvuky byly dobře 
poznat. 

Potom jsme malovali a  vystřihovali ob-
rázky strakapoudů na stromě s kůrovcem. 
To bylo trošku těžší, ale o  to větší radost 
jsme z  obrázků měli. Zvlášť protože je 
děti mohly donést domů pro maminky  
a tatínky.   

Na  závěr jsme šli konečně společně 
do  opravdového lesa. Hledali jsme sto-
py zvířátek, pozorovali přírodu a  učili se 
ji chránit a  znát. Tečkou výletu byla hra 
na schovávanou s liškou.

V autobuse cestou zpátky už některé děti 
usínaly. Bylo toho ten den hodně. Mnoho 

jsme se naučili, poznali a i zážitků jsme si 
odváželi nespočítaně.

Děkujeme Nadaci Sova, díky které jsme 
se mohli programu zúčastnit. Mateřským 
školám Zahrádka a  Hvězdička darovala 
částku 15  000,– Kč na  environmentální 
výchovu.

MŠ Zahrádka

Více angličtiny, programování,   
                větší otevřenost

Nový ředitel Základní školy Šlapanice 
Pavel Vyhňák má za sebou prvních ně-
kolik hektických měsíců ve funkci. Sna-
hu o  změnu mu nemůže nikdo upřít, 
od  lepšího jídelníčku, většího důrazu 
na výuku angličtiny až po nové logo ško-
ly a facebookové stránky pro komunika-
ci s rodiči. I o  tom jsme se s ním bavili  
v následujícím rozhovoru. 

Jste pátý měsíc ve vedení školy, co se 
za tu dobu stalo? 
Měl jsem štěstí, že jsem díky prázdninám 
získal čas na  dopracování některých věcí 

před zahájením školního roku. Rozjeli 
jsme projekt týdenního pobytu padesá-
ti osmáků ve  Velké Británii zdarma. Byli 
jsme jedni z prvních, kterým ho minister-
stvo odsouhlasilo. Děti si tak zlepšily ang-
ličtinu a navštívily řadu tamních význam-
ných míst. V  předchozích letech za  tyto 
pobyty museli rodiče platit, proto tam 
jezdil jen poloviční počet žáků. Na čtrnáct 
dní se do  ciziny podívali i  dva kolegové, 
kteří už teď nové zkušenosti využívají při 
výuce jazyků. 

Rodiče jsou moc spokojení, není běžné, 

že školy na takovéto věci vyhradí prostor. 
Přece jen je to týden z  pravidelné výuky. 
Ale je to velmi poučná věc. Ráno jdou 
na  dvě hodiny do  jazykové školy, pak je 
většinou nějaký výlet. Děti přitom bydlí 
u britských rodin, žijí jejich životy. Srov-
nání stylů života je velmi zajímavé. Bavilo 
je to, byly nadšené. A naučily se větší sa-
mostatnosti. 

Máte ještě nějaký projekt? 
Je jich celá řada. Řešíme například větší 
kapacitu školní družiny. Myslíme, že to 
rodiče ocení. Pracujeme na  tom s  Minis-
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terstvem práce a  sociálních věcí. Kapaci-
tu školní družiny chceme navýšit obecně, 
zkrátka nestačí poptávce. Také jsme vy-
hověli požadavku rodičů, aby měly děti 
po  vyučování kde počkat, než jim začnou 
různé kroužky. Zřídili jsme proto kroužek 
Sovička pro děti z  prvního stupně, kde si  
s pomocí pedagoga můžou udělat přípravu 
na další školní den. Učitel samozřejmě ne-
udělá úkoly za ně, ale ukáže jim, jak na to. 
Další projekt by měl umožnit, aby mohly 
děti ve škole počkat, až si je vyzvednou ro-
diče s nestandardní pracovní dobou. 

Dal jste si za jeden z hlavních úkolů 
zlepšit komunikaci. Začněme u peda-
gogického sboru. 
Nikdo nedostal výpověď, nikdo neskon-
čil, s některými jsme se dohodli na změně 
formátu spolupráce. Více spolu mluvíme. 
Pokud je třeba, sejdou se všichni, kterých 
se problém týká, a  hledáme společně ře-
šení. Žádná direktivní rozhodnutí na sílu 
od  stolu. Právě dnes jsem měl schůzku 
s pěti kolegy.

Vztahuje se to ke změně v  celém českém 
školství, která se týká inkluze. Do  výuky 
základních škol se více zapojí žáci ze sou-
časných praktických a  speciálních škol. 
My máme náskok, protože se o žáky s tím-
to znevýhodněním staráme již delší dobu. 
Ve Šlapanicích a blízkém okolí totiž nikde 
tento druh škol není, a  tak se vzdělávají 
u  nás. Máme vysoký počet žáků s  poru-
chami učení i  chování, několik autistů  
a  děti s  dalšími znevýhodněními, napří-
klad dysgrafií, dyskalkulií. Máme na  to 
tým odborníků, psycholožku, výchovnou 
poradkyni a asistenty, kteří těmto žákům 
pomáhají. Nemáme se tedy na  rozdíl 
od ostatních škol čeho bát. 

Obecná výhrada proti tomuto kroku je, 
že brzdí talentovanější žáky. Jaká je 
vaše zkušenost? 
Je to individuální záležitost. V  některých 
případech to tak být může, ale pak je třeba 
pracovat na nápravě, musí se změnit styl 
práce s takovým žákem. Jsme v kontaktu 
s odborníky z pedagogické fakulty, a když 
nastane problém, hledáme cestu, aby to 
kolektiv ve  třídě nenarušovalo. Když se 
nám naopak podaří do  výuky znevýhod-
něných dětí zapojit talentovanější žáky, 
je to obohacení pro obě strany. Učí je to 
pomáhat a vytáhnout je výš. 

Jaký je podle vás limit takových dětí 
ve třídě? 
Ministerstvo nám doporučuje od  příští-
ho roku čtyři. Osobně si myslím, že dvě 
jsou moc. Záleží samozřejmě na  druhu 
postižení, zvládnout ale třeba dva žáky  

s poruchami autistického spektra ve třídě 
je nemožné. Je třeba různé druhy postiže-
ní rozdělit tak, aby se s  tím pedagogové 
a ostatní děti mohli vyrovnat. 

Budou ve výuce nějaké další změny? 
Kvůli zákonu nás čeká přepracování škol-
ního vzdělávacího programu. Pokusíme 
se přidat hodinu jazyka od  druhé třídy. 
Stejně tak bude větší důraz na  informač-
ní technologie, takže plánujeme volitelný 
předmět výpočetní technika pro starší 
ročníky. Měl by být velmi praktický, aby 
pak znalosti skutečně využily. Ale je mož-
né, že budou i  další změny. Zatím totiž 
nový Rámcový vzdělávací program mini-
sterstvo školám nepředstavilo. 

Jak se změnila vnější komunikace 
školy? 
Co se týče rodičů, odpovídám na  jaký-
koliv podnět, který dostanu. Ať už se mě 
zeptají přímo, nebo mi napíší mail. Navíc 
jsme zřídili oficiální facebookový profil 
Základka Šlapanice. Jsou tam aktuality, 
plánované akce, fotoalba, videa, všech-
no, co se ve  škole děje. Samozřejmě tam 
taky odpovídáme na  dotazy. Je to komu-
nikační nadstandard, který se dlouhodobě 
vyplácí. Velice rychle nás pravidelně zača-
lo sledovat kolem dvou set lidí, kteří tak 
mají každodenní přehled. Je to jednodu-
chý a pohodlný způsob komunikace, mně  
a  všem to osobně umožňuje okamžitě se 
veřejně vyjádřit k  čemukoliv, co se školy 
týká. 

Která témata zatím vzbudila největší 
zájem? 
Jednoznačně služby školní jídelny. Je-
jich zlepšení považuji za  náš další velký 
úspěch. Zmodernizovali jsme jídelníček, 
což lidé chválí. Už to nejsou jen těstoviny, 
jsou to třeba navíc špecle, bulgur, dnes 
jsme měli řízek obalovaný v kukuřičných 
lupíncích. Chce to prostě víc vynalézavos-
ti a práce. Od začátku na tom spolupracu-
jeme s  nutriční terapeutkou. Snažíme se 
ale také o sezonní akce, třeba teď bylo ha-
lloweenské menu. Takže dýně a jídlo jsme 
strašidelně obarvili, bylo narváno. 

Na co se žáci můžou těšit v nejbližší 
budoucnosti? 
Čeká nás školní jarmark 27. 11., kdoko-
liv sem bude moci přijít a  koupit si vý-
tvory jednotlivých tříd. Žáci si sami určí, 
na jaký dobročinný účel půjde část výtěž-
ku. Šlapanice navíc letos přicházejí s no-
vinkou, s  adventními víkendy. Škola se 
do nich také zapojí, učitelé a děti už chys-
tají za naši školu program, pomůžou s vý-
zdobou. Na  velkém městském jarmarku  
6. prosince na náměstí budeme mít vlastní 

stánek, kde budou jak výrobky žáků, tak 
i  výrobky školní kuchyně, perníčky a  po-
dobně. Pořádáme také vánoční sbírku 
hraček pro dětskou nemocnici, na  obou 
akcích budou mít lidé možnost je přinést. 

Jaké investice ještě plánujete? 
Vzhledem k loňským událostem ve Žďáře 
nad Sázavou a  doporučením MŠMT bu-
deme muset areál uzavřít. Vzniknou dvě 
brány s  kamerami a  zvonky. Každý, kdo 
bude chtít vstoupit, bude muset zazvonit 
a nechat se zkontrolovat. Areál už je oplo-
cený, ale mezi tělocvičnou a školou je prů-
chozí. Určitě příjemnější úkol je návrat 
herních prvků po  rekonstrukci venkovní 
části školní družiny. Město, konkrétně 
p. místostarosta si toto vzal za své a díky 
tomu vznikne ve  vnitřním atriu plocha 
pro pohyb žáků. Umístění jednotlivých 
prvků řešíme s  městským architektem. 
Zajímavé změny čekají i vnitřek školy. Po-
žádali jsme o  spolupráci společnost Ikea 
a ušetřili peníze, které využijeme na první 
odpočinkovou zónu pro žáky uvnitř bu-
dovy. Měla by tam být veřejná knihovna 
s  volně dostupnými knihami založená 
na  principu důvěry. Nějaké sedací vaky  
a bobky, chytrá zeď na psaní apod. Zapoji-
li jsme žáky do plánování tohoto prostoru 
a spolu s interiérovými návrháři firmy vy-
mysleli, jak by to mělo vypadat. Jestli se 
to osvědčí, budeme takto upravovat další 
prostory. Zdi jsou zvenku i  zevnitř opra-
veny, ale zbytek školy potřebuje obnovu. 

Máte i nějakou výtvarnou předlohu? 
Tento projekt bude vycházet z  nového 
vizuálního stylu školy, který pro nás za-
darmo nachystal Petr Hloušek, uznávaný 
grafik, scénograf a  absolvent naší školy. 
Vybral barvy a  upravil také logo školy, 
včetně anglické verze. Základní barvou 
je oranžová, logo je variabilní, odpovídá 
aktivitám ve  škole. To se nám teď vypla-
tilo, když nás vybrali do  mezinárodního 
projektu Erasmus+, který propojuje orga-
nizace v různých zemích při sdílení zkuše-
ností, v našem případě už při zmiňované 
inkluzi. Je to pro nás ocenění, skutečně 
jsme hodně vepředu. 

Takže změn je opravdu hodně, je to  
i  časově náročné. Na  rodinu teď nemám 
moc čas. Ale když jsem do  toho šel, tak 
jsem s  tím počítal. Každopádně doufám, 
že se to snad časem zlepší. 

ZŠ Šlapanice 
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Strašidelná stezka na ZŠ
Začátek listopadu patří již několik let pořá-
dání Strašidelné stezky. Jedná se o výstavu 
různých strašidel, pavouků, čarodějnic a lu-
cerniček, které děti od  třetí třídy vyrábějí 
ve svých hodinách výtvarné výchovy a pra-
covních činností. Protože se žádné výrobky 
neschovávají na další rok, je stezka pokaždé 
jiná a originální. V kinosále se všechno na-
aranžuje, nasvítí a pustí se hudba k vytvoře-
ní strašidelné nálady.

Prvňáci, druháci a  děti z  mateřských škol 
Zahrádka a Hvězdička pak procházejí tou-
to cestou a  dokazují svoji statečnost. Od-
měnou jim byl diplom a lízátko. 

Letos se stezky zúčastnilo přes 380 dětí.  
S  některými z  nich se potkáme u  zápisu 
do 1. tříd, který se koná 22. ledna. 

Zora Dufková, ZŠ Šlapanice

Beseda o bezpečném chování 
       na internetu pro dva rodiče

Asi před deseti dny jsem si zapsala do ka-
lendáře upomínku na  besedu na  naší ZŠ 
– http://www.zsslapanice.cz/beseda-pro-
-rodice-i-verejno…/c4702. Zaujalo mě, 
že přednášející je koordinátorka prevence 
Krajského oddělení policie Jihomoravské-
ho kraje. Myslela jsem si sice, že toho vím 
o  kyberšikaně dost, ale říkala jsem si, že 
mě třeba něčím překvapí.

20. října jsem se tedy vypravila do  školy. 
Nemilým překvapením pro mě byla malá 
účast rodičů, jen dvě maminky včetně mě. 
Pedagogové tu byli v jasné přesile. Dohod-
li jsme se tedy, že por.  Mgr.  Zdeňka Pro-
cházková v krátkosti představí hlavní body 
své přednášky.

Zpětně teď přemýšlím, co může být 
příčinou tak malé účasti rodičů. Pla-
kát visel u  hlavního vchodu. Informace  
o  přednášce mohli rodiče najít na  webu 
a  facebooku školy i  na  našem facebooku. 
Rodiče prý dostali tuto informaci na tříd-
ních schůzkách. Pátrám ve  své paměti. 
Nejsem si ale úplně jistá, jestli jsem tuto 
informaci na  třídních schůzkách dostala. 

Pokud ano a přehlédla jsem ji já, pořád ji 
mohla slyšet spousta rodičů. Tak jak to, že 
rodiče nepřišli?

Může to být tím, že máme hodně povin-
ností a  zároveň možností, jak trávit vol-
ný čas, když už si nějaký vyšetříme. Je 
tu i  ta možnost našeho přesvědčení, že  
o  kyberšikaně víme všechno. Ale přece 
jen, kolik z nás rodičů zná nejnovější sta-
tistiky. Například kolik procent dětí vnímá 
facebook jako bezpečné místo, kde nic ne-
hrozí? Naše děti mnohdy tráví čas na so-
ciálních sítích bez omezení, umí se v nich 
lépe orientovat než my a  dorozumívají se 
jazykem, kterému my nerozumíme. Ne-
měli bychom tedy uvítat možnost setkat se  
s člověkem, který nám o tom může přinést 
nejnovější informace i zkušenosti z praxe?

Nebudu zde vypisovat vše, co jsem 
na přednášce slyšela, už proto, že jsme tu 
nakonec strávili hodinu a půl a těch infor-
mací a podnětů bylo opravdu hodně. Spí-
še bych si přála, aby nad námi rodiči tato 
přednášející nezlomila hůl a  třeba přišla 
ještě jednou.

Do té doby předávám alespoň to nejdůle-
žitější z celé přednášky. To poselství je jed-
noduché a vlastně si ho všichni uvědomu-
jeme: „Zákazy nejsou řešení. Je potřeba 
s  dětmi mluvit, vysvětlovat, doporučovat 
a  snažit se o  vztah, který stojí na  důvěře. 
Potom se dítě nebude bát za  námi přijít 
a svěřit se."

Eva Urbánková

Jak motivovat rodiče, aby chodili 
na  zajímavé a  užitečné přednášky, 
které se týkají jejich dětí? O čem by 
se vlastně rodiče rádi více dozvědě-
li? A kdy by byli ochotni přijít? Uví-
tali by zajímavou přednášku třeba  
v době po třídních schůzkách?

Budeme rádi za vaše podněty, které 
můžete posílat na  info@krapzssla-
panice.cz nebo umístit na  našem 
facebooku Klub rodičů a  přátel ZŠ 
Šlapanice.
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Adaptační kurz

Čtenářské dílny

Stejně jako v  předchozích letech se žáci 
6. ročníku naší základní školy na  po-
čátku října zúčastnili třídenního adap-
tačního kurzu. Pobývali jsme v  krásné 
přírodě Českomoravské vrchoviny v obci 
Hodonín u  Kunštátu. Program kurzu 
obsahoval nejrůznější aktivity zaměřené 
na seznámení, spolupráci, vytvoření přá-
telských vazeb a celkově dobrého klimatu 
třídy. Pro žáky ho sestavila školní psycho-
ložka ve  spolupráci s  výchovnou porad-
kyní a metodičkou primární prevence.

Jak se žákům na kurzu líbilo? O tom vy-
povídali sami:

„Nejvíce se mi líbila vlajkovaná a  hry 
v  lese.“ „Líbily se mi seznamovací hry 
a hra Vodicí lana, kdy jsme měli zavázané 
oči, drželi se lana a procházeli jsme trasu 
za pomoci spolužáka.“ „Líbila se mi stez-
ka odvahy a  chutnaly mi obědy.“ „Líbilo 
se mi, že jsme se třídou společně a že při 
hře povzbuzovali kluci holky a holky kluky, 
sjednotili jsme se, nehádali se.“ „Zážitkem 
pro mě byla výprava k  památníku Žalov, 
kde byl v době druhé světové války sběrný 
pracovní tábor.“

Pro žáky byl adaptační kurz určitě příno-
sem, našli si nové kamarády, lépe se vzá-
jemně poznali. Paní učitelky třídní viděly 

své žáky mimo prostředí školy, měly čas 
si s dětmi popovídat a být k nim o kousek 
blíž. Všichni doufáme, že příští školní rok 
na kurz opět pojedeme a další šesťáci bu-
dou také spokojeni. 

H. Trundová,  
výchovná poradkyně ZŠ Šlapanice

Součástí projektu Výzva 56 vyhlášeného 
MŠMT jsou i Čtenářské dílny, které se již 
na naší škole rozbíhají v hodinách literatu-
ry ve vybraných třídách 2.–7. ročníku.

Cíle aktivity:
•  Zavedení Čtenářské dílny do  vzděláva-

cího oboru Český jazyk a literatura jako 
jednoho z  prostředků ke  zvýšení zájmu 
o  čtenářství a  zlepšení čtenářské gra-
motnosti.

•  Získání/zvýšení odborných kompetencí 
pedagogů pro realizaci Čtenářských dí-
len ve výuce.

Externí metodici, kteří mají bohatou 
praxi právě v  oblasti čtenářských dílen, 
vytvořili tematické plány na  celý školní 

rok 2015/2016. Každý z těchto tematic-
kých plánů obsahuje popis deseti lekcí 
Čtenářských dílen pro jednotlivé roč-
níky. Předpokládaná doba trvání jedné 
Čtenářské dílny je jedna vyučovací ho-
dina. Současně jsou z projektu zajištěny 
materiální podmínky potřebné pro reali-
zaci Čtenářských dílen. Škola nakoupila 
potřebné množství knih, které zaujmou 

malé i starší čtenáře a které budou využí-
vány i nadále jako mimočítanková četba.

Čtenářská dílna by měla podporovat a roz-
víjet individuální schopnosti žáků v  ob-
lasti čtenářství a  čtenářské gramotnosti. 
Na konci školního roku nás čekají závěreč-
né výstupy těchto aktivit, např. divadelní 
scénka, nástěnky, psaný příběh nebo vede-
ní čtenářského zápisníku.

Zora Dufková, ZŠ Šlapanice

Zákaznické centrum 533 383 335 www.selfnet.cz

Předvánoční nadílku v podobě nových kanálů si od začátku prosince můžete 
užívat v síti Selfnet. Nabídku programů jsme pro Vás rozšířili o kanály Fanda HD, 
Barrandov Muzika, Nova sport 2 HD a JOJ Cinema SD/HD. Nově také máte 
možnost sestavit si ještě výhodněji svoji vlastní programovou nabídku oblíbených 
10 nebo 15 kanálů:

Děkujeme Vám za Vaši dosavadní přízeň.  
Přejeme Vám svátky plné klidu a odpočinku a mnoho zdraví v novém roce.

Mých 10   220 Kč  240 Kč Mých 15   300 Kč  360 Kč

NOVINKY 
v programové nabídce

inzerce
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Umíme poskytnout první pomoc?

Ekoden s Kometou
Slunce, příroda, voda a  hlavně hokejisti 
brněnské Komety, to jsou synonyma pro 
environmentální akci pořádanou právě 
hokejovým klubem Kometa Brno s  ná-
zvem Ekoden s Kometou. Spolu s dalšími 
základními školami z Brna a okolí se naše 
třídy 3. D, 4. C a  5. D zúčastnily čištění 
Holáseckých jezer.

Děti byly rozděleny do  skupin, kde spolu 
s paní učitelkou, asistentem a přiděleným 
hokejistou sbíraly a třídily nalezený odpad 
z  okolí jezer. Zhruba po  hodině hledá-
ní a proplétání se i v nejzazších keřích se 
všichni přesunuli na  nedaleké hřiště, kde 
proběhlo vážení ve  spolupráci s  popeláři. 
Celkem se kolem jezer nasbíralo 350 kg 
odpadu.

Po  odevzdání smetí a  zodpovědění envi-
ronmentálního kvízu čekaly na  děti další 
atrakce. Prohlídka vozu rychlé záchranné 
služby, v němž si žáci mohli vyzkoušet pří-
stroje a pomůcky pro zachraňování osob, 
hasičský vůz s příslušenstvím a také velmi 
zajímavý policejní zásah se psy. Ovšem ze 

všeho nejlákavější byla pro děti autogra-
miáda s hokejovými hráči „A“ týmu Kome-
ta Brno. Hokejisti byli natolik ochotní, že 
se s  námi jako s  jedinou školou společně 
vyfotili. 

Při konečném vyhlášení vítězů jsme se 
sice neobjevili na  předních příčkách, ale 
i  přesto jsme rádi pomohli s  vyčištěním  
v Brně vzácné přírodní památky.

Hana Baňochová, ZŠ Šlapanice

Každým dnem se můžeme stát účastníky 
události, při které je zapotřebí poskyt-
nout první pomoc – nevolnost, krvácení, 

úraz, mozková příhoda, dopravní neho-
da… Víte, jak se správně zachovat a  po-
moci zachránit i  život? To vše a  mnoho 

dalšího se mohli na podzim dozvědět žáci  
4. a 9. ročníků během výukového progra-
mu zajištěného oblastním spolkem České-
ho červeného kříže Brno-město. 

Výukový program se uskutečnil na  naší 
škole a byl rozdělen na teoretickou a prak-
tickou část doplněnou o modelové situace. 
V praktické části si tak žáci mohli vyzkou-
šet jednotlivé úkony při poskytování prv-
ní pomoci, například nácvik resuscitace 
na  figuríně, zástava krvácení, transport 
zraněného.

Věříme, že absolvování výukového pro-
gramu včetně praktické části pomůže 
odhalit mladším dětem i  jejich starším 
spolužákům situace, do  kterých se i  oni 
mohou dostat. Ukazuje jim, jak mohou  
i přes svůj nízký věk reagovat na závažné 
situace, kdy je ohrožen život a zdraví.

Monika Pantělejevová, ZŠ Šlapanice
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Headis

Mistryně světa

Naše headisová rodina se neustále roz-
růstá a jedna aktivita střídá druhou. Velký 
říjnový turnaj dopadl na výbornou a k vi-
dění byly opravdu atraktivní, dramatické 
souboje neustále se zlepšujících vyznava-
čů headisu.

V  kategorii žen dominovala „Wildduck“ 
Kateřina Chudobová, která porazila  
v  nádherném finálovém souboji Martinu 
Ambrožovou.

Tím si zajistila letošní vítězství v  žebříč-
ku žen, protože ani závěrečný turnaj její 
postavení nemůže ohrozit. Nepopulární 
„bramborovou“ čtvrtou pozici obsadila 
Lenka Lazarová Hlavoňová, když nad její 
síly byla v souboji o třetí místo „Lula“ Lu-
cie Tykalová.

Kategorie mužů měla zase o stupínek vyšší 
kvalitu, znatelný progres ve výkonnosti po-
zorujeme u všech hráčů. V dramatické bi-
tvě rozhodl o své výhře „Duckbetty“ Pavel 
Stejskal, ale i poražený finalista „Headki-
ller“ Luďa Migdau zaslouží absolutorium 
za předvedený výkon. Zápas o  třetí místo 
skončil vítězstvím pro „Zukiho“ Tomáše 
Zukala, čtvrté místo bral tentokrát „Ho-
thead“ Mirek Řezníček.

V  mužské kategorii je souboj o  vítěze za-

tím nerozhodnutý, vše rozřeší až poslední 
turnaj sezony 2015!

První listopadový víkend byl Headis CZ 
opět účastníkem největšího sportovního 
veletrhu v ČR Sport Life a jako v loňském 
roce přilákal na  svoji expozici obrovské 

množství zájemců, kteří stáli fronty, aby 
si na jednom ze tří hracích stolů mohli vy-
zkoušet náš skvělý sport.

Na přiložené fotografii můžete vidět velmi 
vzácného hosta a  nového vyznavače hea-
disu, legendárního Dominika Haška, kte-
rý neodolal a zapojil se na veletrhu Sport 
Life do hry!

Závěrečný turnaj „Vánoční“ se bude konat 
19. 12. 2015 od 13 hodin tradičně v teniso-
vé hale ROCI na ulici Těsnohlídkova, jste 
srdečně zváni, ať již jako hráči, nebo jako 
diváci.

Pak už nás čeká jen náročná příprava prv-
ního oficiálního Mistrovství republiky ČR 
v headisu! Detaily přineseme co nejdříve.

Poslední novinkou je zahájení pravidel-
ných tréninků headisu v  prostorách malé 
tělocvičny na  základní škole ve  Šlapani-
cích, termíny budou zveřejněny na webo-
vých stránkách www.headis.cz a FB profi-
lu Headis CZ do konce měsíce listopadu.

Aleš Karásek, předseda Headis CZ

Jaroslav Zukal,  
místopředseda Headis CZ 

Shora zleva:

Lukešová Petra 
Stočková Věra 
Špondrová Klára 
Wiednerová  Veronika 
Borková Lenka 
Křížová Milena 
Mařatová Lucie 
Olbortová  Jitka 
Procházková  Petra
V  srpnu se v  Orlandu v  USA uskutečnilo 
Mistrovství  světa veteránů  v basketbale. 
Turnaje se zúčastnilo i družstvo Podolí za-
stupující Českou republiku. Tým  z Podolí  
hrající  kategorii  nad  35  let  prošel  tur-
najem  až  do  finále  bez jediné porážky. 
Ve finále pak  porazil  družstvo  Kolumbie  
55:49  a  stal  se mistrem  světa.
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 Prosincové ticho II  

sport / historie

Tyto dva snímky se měly původně objevit 
v  posledním čísle ŠZ právě před rokem. 
Z organizačních důvodů k  tomu nedošlo, 
ale dnešnímu zveřejnění nic nebrání. Zá-
pady slunce jinak nefotím; tento zde je 
velká výjimka. Mysl zklidňující nostalgie 
končícího podzimu krátce před Vánocemi 
ke konci 60. let. Sluneční kotouč neoslňuje 
– noří se do  přízemních mlh (nebo smo-
gu). Vlevo od něj potemnělé obrysy školní 
budovy na  Dvorskách. Téměř absolutní 

ticho je asi po dvaceti minutách narušeno 
vrněním turbovrtulových motorů Iljušinu 
Il-18 od západu dosedajícího na tuřanské 
letiště. Patří Čs. aeroliniím a pustým, jako-
by „paralelním“ prostorem pojíždí na sto-
jánku. K těmto i jiným impresionistickým 
fotkám se po desetiletích rád vracím.             

Mnohé lidi podobné záběry stále oslo-
vují, jiné už takřka vůbec. Ve  věku mobi-
lů, sms apod. totiž u  lidí paradoxně mizí 
schopnost přímé komunikace. Míjejí se 

V  tomto družstvu jsme měli svou zástup-
kyni. Petra Lukešová roz. Paulíková hraje 
za nás nejvyšší  krajskou soutěž, Oblastní 
přebor I. V družstvu žen předává své zku-
šenosti mladým spoluhráčkám. Mimo to 
působí coby asistent trenéra v  družstvu  
mini – žáků do 12  let, kde skvěle pomá-
há  našemu trenérskému nestorovi Pavlu 
Saxovi (viz článek ve zpravodaji MR U11). 
Dále sama připravuje naše nejmenší prv-
ňáčky a druháky v přípravce.

Blahopřejeme jí k  titulu mistryně světa 
a  přejeme jí mnoho úspěchů v  trenérské  
práci v našem oddíle.

V  oddíle basketbalu se rozběhly soutěže  
nového ročníku 2015/2016.

V soutěžích máme tato družstva: MUŽI A 
– I. LIGA, MUŽI B a C – OP II, ŽENY A – 

OP I, MUŽI D – MP II, ŽÁKYNĚ – U15, 
MINI – ŽÁCI U12. A dále družstvo žen  
a juniorek ve spolupráci s družstvem Valo-
sunu Brno. Přípravku, která hraje příprav-
né turnaje.

Dosavadní  výsledky:

MUŽI A – KRÁLOVŠTÍ SOKOLI  68:81, 
START HAVÍŘOV 88:64, BASK. OLO-
MOUC 71:72, SKB ZLÍN 95:92, VYSO-
ČINA 57:72

MUŽI B – ČERNOVICE B 74:64, ŠLA-
PANICE C 73:82, TJ ZNOJMO 62:56, 
SOK. HODONÍN 70:68

MUŽI C – ŠLAPANICE B 82:73, SLAV. 
KROMĚŘÍŽ 76:57, SP. UH. BROD 79:66

MUŽI D – BKBN BRNO 54:43, VFU 

BRNO B 67:47, ANISTON BASK. 69:73

ŽENY A – ŽĎÁR NAD SÁZ. 65:84, UNI-
VERZITA jun. 79:61, RENOCAR PODO-
LÍ 51:56, OSK OLOMOUC 83:78, UNI-
VERZITA BRNO 59:65

MINI – ŽÁCI U12 – KYJOV 48:55, 34:44, 
RENOCAR PODOLÍ A 66:15, 67:15, VY-
ŠKOV 71:25, 61:32, JBC BRNO 66:51, 
51:33

STARŠÍ ŽÁKYNĚ U15 – ŽABINY B 
12:91, 22:78, VALOSUN KP B 58:38, 
30:39,

ŽENY-JUNIORKY –  DDM UH. BROD 
35:56,57:47

Za oddíl basketbalu vypracoval   
Pavel Nebl st.

s realitou, ať už v sociální rovině, v oblasti 
vnímání přírodních proměn, ve  sféře hu-
dební, výtvarné atd. – Tak nějak jsem to 
slyšel v jednom rozhlasovém fejetonu. Ná-
vraty různých forem „prosincového ticha“ 
budou asi stále aktuálnější, nemá-li se člo-
věk zcela odcizit sám sobě. 

Text a foto Petr Bílek

Vážení občané,  
zapojte se do tvorby 
obsahu Šlapanického 
zpravodaje, listu  
občanů Šlapanic 
a Bedřichovic. 
Přivítáme vaše příspěvky i  názory. 
Pravidla pro vydávání zpravodaje 
a  kritéria pro přijímané příspěvky 
naleznete na  webových stránkách 
města www.slapanice.cz/pravidla-
-pro-vydavani-sz/
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Rolnická besídka
Před 110 lety byla ve Šlapanicích založena 
Rolnická besídka, spolek, který, jak je již 
z  jeho názvu patrno, sdružoval a  podpo-
roval místní rolníky. 23. května roku 1905 
byly odeslány Slavnému c. k. okresnímu 
hejtmanství ke schválení stanovy, v nichž 
je účel besídky popsán takto: „Pěstování 
stavovského vědomí, odborné i  společen-
ské vzdělání rolnictva, sprostředkovati 
společný nákup a  prodej rolnických potřeb 
a  výrobků členům bez zisku pro spolek  
a jinaké podporování zájmů rolnických, 
též obeznámení se i  se zájmy jiných stavů, 
zvláště řemeslnického a  dělnického s  vy-
loučením politiky.“ Později k  nim přibylo 
ještě „Opatrovati a  chovati veřejné pleme-
níky pro obec Šlapanice.“ K  tomu účelu 
byly pořádány: „Rozpravy a  přednášky  
o  hospodářství na  schůzích spolkových   
a  veřejných, pořádání cvičných kursů, čte-
ní odborných rolnických časopisů s  vylou-
čením  všech protináboženských a  proti-
katolických, založení knihovny, zřizování 
odborů hospodářských a záložny Raiffeise-
novy. Pořádání výstav hospodářských, pouč-
ných vycházek, zábav, divadel a  pěstování 
zpěvu.“ Stanovy byly úředně schváleny  
c. k. místodržitelstvím 8. června 1905 pod 
číslem 28.044.

Do  prvního výboru byl předsedou zvolen 
rolník František Zeman, místopředsedou 
Jan Zeman, t. č. starosta obce, a  jednate-
lem Karel Hamal, odborný hospodářský 
učitel. Ještě téhož roku byla uspořádána 
přednáška o  upotřebení umělých hnojiv. 
V roce 1907 se konalo pět schůzí výboro-
vých, tři schůze spolkové a pět odborných 
přednášek. Pro knihovnu se odebíralo šest 
odborných časopisů a  spolek, jenž teh-
dy čítal 147 členů, vysázel  400 ovocných 
stromů. Uhlí a  umělá hnojiva byly naku-
povány ve  velkém a  členům prodávány 
za  původní ceny. Po  Hamalově odchodu 
ze Šlapanic se v  roce 1908 ujal jednatel-
ství rolník Alois Rožek a  po  něm v  roce 
1910 další odborný učitel zdejší Zemské 
zimní hospodářské školy Hubert Peřina. 
S  vypuknutím první světové války v  roce 
1914 se činnost besídky pozastavila, dal-
ší zprávy jsou až z  let 1923–25 a nastává 
zase stagnace až do roku 1930. Po tomto 
roce se ale nabral nový vítr do  plachet. 
Na členských postech došlo za 25 let trvá-
ní k podstatným změnám, pouze předsed-
nický post zastával stále František Zeman, 
a  to až do  roku 1937, tedy plných 32 let. 
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V  průběhu  třicátých let minulého století 
už také nacházíme zprávy o  Rolnické be-
sídce ve Šlapanském zpravodaji. Dočteme 
se zde mimo jiné, že valné hromady v roce 

1937 se zúčastnilo 38 členů a  v  té době 
spolek disponoval mořicím přístrojem 
na obilí, trierem s vozem, soupravou cam-
brigových válců, soupravou bran na ohni-
ci a na penězích částkou 2 502 Kč. Besídka 
v  roce 1938, ve  dvacátém jubilejním roce 
republiky, zřídila stipendijní nadaci. Ta 
měla sloužit pro nejlepší žáky ze Šlapanic 

a  Bedřichovic, kteří studovali na  zdejší 
Zemské zimní hospodářské škole, se kte-
rou měla Rolnická besídka úzké kontakty. 
Poslední záznam je pak z roku 1941, kde 
jsou uvedena jména čtyř členů výboru:  
Antonín Zeman – předseda,  Emil Šafrá-
nek – místopředseda, Josef Sadílek – jed-
natel a František Příkrý – pokladník.

Potom už existují jen materiály likvidační. 
V  červnu 1948 informuje bývalý jedna-
tel Sadílek Okresní národní výbor Brno-
-venkov, že spolek Rolnická besídka byl 
zlikvidován v  roce 1942 a  členové přešli 
do Místního spolku pro zemědělství a les-
nictví. V  listu je také uvedeno, že veškeré 
písemné materiály o  tomto aktu byly bě-
hem války a  především v  průběhu fronty 
zničeny. Oficiální zpráva o rozejití spolku 
byla uveřejněna v  Úředním listu zemské-
ho národního výboru č. 114 ze dne 23. 
září 1948. Posledním dokumentem, který 
je uložen v  archivu v  Rajhradě, je žádost 
ONV Brno-venkov ze dne 29. října 1948 
týkající se uvědomění bývalých funkcioná-
řů spolku o výmazu ze spolkového katas-
tru. Rolnická besídka tedy u nás s určitý-
mi přestávkami působila 37 roků, nebyla 
zřejmě spolkem velmi početným, ale i tak 
ve své době nesla nemalý podíl na rozvoji 
zemědělského stavu v našem městě.  

Josef Kopecký  

inzerce
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Vážení spoluobčané, v  měsíci říjnu 
společnost SATESO likvidovala, na  pod-
nět vedení města, černou skládku za gará-
žemi na ulici Dlouhá. Tento léta neřešený 
problém vyústil v neúnosnou situaci. V lo-
kalitě se nacházely staré koberce, televize, 
ledničky, umělohmotné nádoby, sklenice, 
pneumatiky a  další odpad, který nepatří 
do  přírody, ale na  sběrné dvory pro další 
zpracování.

Občané Šlapanic a Bedřichovic mají ně-
kolik možností, jak „ZDARMA“ likvido-
vat odpad vzniklý v domácnostech:

  Popelnice na komunální odpad

 Umělohmotné kontejnery na tříděný 
odpad

 Velké plechové kontejnery na biolo-
gicky rozložitelný odpad

 Kompostování biologicky rozložitel-
ného odpadu na vlastních zahradách

 Sběrné dvory na ulici Zemědělská  
a Dlouhá

SATESO likvidovalo tuto černou skládku 
dva dny a celkem odvezlo 151 tun odpadu. 
Pro město a  společnost SATESO jsou to 

zbytečně vynaložené finanční prostředky, 
které by se daly do města investovat lépe.

Není dnešní stav pozemku za  garážemi 
příjemnější?

Milan Palásek, SATESO

Proč máme v katastru 
              Šlapanic černé skládky?

pedikúra
Koudelková

V PROSINCI
MASÁŽ CHODIDEL

ZDARMA

NOHY JAKO Z POHÁDKY
OTEVÍRÁME NOVOU PEDIKÉRNU VE ŠLAPANICÍCH

zkušené pedikérky Petry Koudelkové

otevírací doba dle objednání

kombinovaná a přístrojová pedikúra
ošetření zarostlého nehtu
meziprstní korektory
masáž chodidel a lýtek

dokonalá péče o vaše nohy

www.pedikurakoudelkova.cz
+420 737 917 190
petakoudy@seznam.cz

navštivte nás na ulici Palackého 433134 ve Šlapanicích

  
  Naše autoopravna Vám nabízí veškeré autoservisní  práce pro  Váš
automobil.

Kromě jiného provádíme:
- Přípravu vozidel na STK včetně vyřízení
- Čištění interierů vozidel, ruční mytí
- GO motorů a převodovek
- Nástřik podvozků a dutin
- Prodej a montáž autodoplňků
- Pneuservis s prodejem nových pneu za výhodné ceny
- Pomoc při výběru ojetého vozu

 Rádi  Vás  uvítáme  v našem  autoservisu,  kde  si  můžete  na  opravu
vašeho vozu počkat  a závady průběžně konzultovat s mechanikem.
  Vynasnažíme se ochotně zodpovědět všechny dotazy a splnit všechna
Vaše přání.
   Na Vaši návštěvu se těší kolektiv pracovníků autoservisu Staněk

Otevírací doba: Po-Pá  800-1700

Šlapanice, Janská 4
Tel.:544228166*Mobil:603530424, 733562291

                  Autoservis
                     Pneuservis

inzerce
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Ještě jednou o Říčce
Bohužel musím reagovat na  nedáv-
ný článek ve  Šlapanickém zpravodaji  
o zamoření Říčky. Myslím, že naši občané 
mají právo na pravdivé a přesné informa-
ce, nemá smysl podávat občanům nějaké 
zavádějící zprávy. Byl jsem u  samotné-
ho šetření, kterého se zúčastnili zástup-
ci OŽP MěÚ Šlapanice, Povodí Moravy  
a  MP Šlapanice. Závěr tohoto šetření byl 
odlišný, než jsem se dověděl ve zpravodaji, 
ostatně to uvádí i protokol z tohoto šetření, 
který jsem obdržel jako oznamovatel celé 
události.

Co se týká zápachu po  ropných produk-
tech, tak ten se objevuje po každém větším 
dešti, a přesto nikdy k úhynu ryb nedošlo. 
Samozřejmě určitě nejsem nadšený z eko-
logické zátěže z areálu ICEC, ale pokud ne-

máme věrohodně doložené, že za  havárii 
stojí fenoly z ICEC, neměli bychom prstem 
ukazovat na předpokládaného viníka. Do-
četl jsem se také, že pisatel článku havárii 
oznámil již 17. 8. OŽP města Šlapanice, 
ale z protokolu jasně vyplývá, že nahláše-
ní na Českou inspekci životního prostředí  
a Povodí Moravy proběhlo o dva dny poz-
ději jinou osobou. Také při samotném šet-
ření autor zmíněného článku nebyl, proto 
zřejmě nesprávně uvedl druhy uhynulých 
ryb. V samotném protokolu se uvádí jako 
hlavní příčina nedostatek kyslíku ve vodě 
a  jen okrajově možnost uniklých fenolů. 
K podobným haváriím dochází i na tocích, 
kde není podobný znečišťovatel, právě 
v době po náhlé bouřce a s  tím spojeným 
zvýšeným průtokem. Na Říčce bylo nejví-

ce uhynulých ryb v  místech s  přebujelou 
vodní vegetací. Mezi jednotlivými ostrovy 
vegetace se ryby chovaly přirozeně bez 
známek nejmenší otravy, což opět svědčí 
o nedostatku kyslíku.

Možná se také můžeme bavit o některých 
povolených nebo nepovolených odběrech 
vody z  Říčky, které snižují průtok vody 
především v  horkých dnech během léta, 
kdy dochází k prohřátí zbytku vody, a tím 
pádem k malému obsahu kyslíku pro rybí 
obsádku.

Na  závěr bych chtěl poděkovat rybářům  
z Líšně, že neprodleně po oznámení přijeli 
a odstranili rozkládající se ryby, takže druhý 
den již nebylo po havárii ani památky.

Jiří Štěpánek 

Problematika kvality vody v Říčce
V  minulém čísle Šlapanického zpravo-
daje byl publikován článek Ing.  Kadlce 
nazvaný „Zamoření Říčky“, v  tomto čísle 
pak článek Bc.  Štěpánka „Ještě jednou  
o  Říčce“, oba týkající se znečištění Říčky 
ve  Šlapanicích s  následným úhynem ryb 
v  létě tohoto roku. Nechci polemizovat  
s  žádným z  nich, uvádím pouze svůj po-
hled na tuto událost, byť zprostředkovaný 
od mých spolupracovníků, kteří se jí přímo 
zúčastnili.

Odbor životního prostředí Městského 
úřadu Šlapanice (OŽP) jako příslušný 
vodoprávní úřad obdržel dne 20. 7. 2015 
od  České inspekce životního prostředí, 
OI Brno informaci, týkající se úhynu ryb 
ve vodním toku Říčka ve Šlapanicích. OŽP 
řešil tuto událost jako podezření z havárie 
podle § 40 zákona č. 254/2001 Sb., o vo-
dách (vodní zákon). Úhyn ryb byl zjištěn 
v  úseku mezi ulicí Dlouhá a  fotbalovým 
hřištěm, tak, jak je uvedeno v  článku 
Ing. Kadlce. 

Úhyn ryb byl konzultován i s pracovníkem 
Krajské veterinární správy pro Jihomo-
ravský kraj MVDr. Chalupníkem, který jej 
přisuzoval nedostatku kyslíku z  důvodu 
bouřky v předešlých dnech a také nižšímu 

průtoku vody v souvislosti s dlouhotrvají-
cím suchem.

Vzhledem k  tomu, že úhyn ryb byl pozo-
rován na více vodních tocích (informoval 
Ing.  Robert Spousta – úsekový technik 
Povodí Moravy s. p.),  všichni přítom-
ni se přiklonili k  názoru, že je způsoben 
nedostatkem kyslíku ve  vodě. Na  mís-
tě bylo dohodnuto, že pokud by došlo  
k dalšímu úhynu, budou provedeny rozbo-
ry uhynulých ryb a vody, aby se zjistilo, zda 
není úhyn způsoben jiným faktorem.

Další událost na Říčce byla zdejšímu OŽP 
nahlášena dne 17. 8. 2015, při které se 
na hladině cca 80 m pod ICEC objevovaly 
mastné, barevné rozpouštějící se skvrny  
a  v  okolí toku byl patrný zápach po  rop-
ných látkách. Přítomným pracovníkem 
České inspekce životního prostředí, OI 
Brno, byl odebrán vzorek vody z  Říč-
ky a  předán zástupcům OŽP Šlapanice. 
O výsledcích rozboru vody, který provedla 
akreditovaná laboratoř firmy ALS Czech 
Republic, s. r. o., Staňkova 103/18, Brno, 
informoval Ing. Kadlc. 

Na  základě těchto událostí zadalo město 
Šlapanice prostřednictvím OŽP u  od-

borné firmy ALS Czech Republic, s. r. o., 
Na  Harfě 336/9, Praha 9 provedení roz-
borů pro zjištění přítomnosti závadných 
látek ve vodě.  

Odběry vzorků vody z  Říčky byly odbor-
nou firmou provedeny dne 17. 9. 2015 jak 
nad areálem firmy ICEC Šlapanice s. r. o., 
tak pod ním. Výsledky rozborů ukázaly, 
že kvalita vody v  Říčce je prakticky stej-
ná na  všech odběrních místech, tedy nad  
i pod zmíněným areálem. Přesto, že jsme 
se mohli domnívat, že pod areálem bude 
voda znečištěná (kontaminovaná), na což 
ukazují četné skvrny na hladině, provede-
né rozbory tuto domněnku nepotvrdily, 
a  to i  přesto, že škála látek, na  které byl 
rozbor zaměřen, byla velmi široká. Sledo-
váno bylo celkem 113 látek (parametrů).

Pracovníci MěÚ Šlapanice, OŽP, budou 
i  nadále při své činnosti sledovat kvali-
tu vody v  Říčce a  v  případě podezření ze 
znečištění především ropnými látkami se 
obrátí opět na některou z akreditovaných 
laboratoří. 

Rostislav Beránek, 
vedoucí odboru životního prostředí

souvislosti
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ZUBNÍ ORDINACE
Oznamujeme, že místo zubní 
lékařky MUDr. Marty Balzarové  
v ordinaci na Zahrádkách 14 
ve Šlapanicích ordinují nyní tito  
zubní lékaři v následujících  
ordinačních hodinách.

MDDr. Marie Vogtová,  
úterý 8–17 hod.

MUDr. Pavel Procházka, středa 
8–14 hod., čtvrtek 8–14 hod.

Telefon do ordinace zůstává 
stejný, a to 608 084 642 pro oba 
lékaře.

Ze Sluníčka je Vážka

Bedřichovice v prestižním  
          časopisu Art & Antiques

O dění v Bedřichovicích se zajímal pres-
tižní umělecký časopis Art & Antiques.

Rekonstrukce veřejného prostoru nemusí 
být vždycky jenom otázkou nově polo-
žených trubek kanalizace, elektrických 
drátů, náklaďáků s  asfaltem. Je příjem-
né, pokud se při opravě náměstí, ulice 
nebo návsi také debatuje o jeho výtvarné 
kvalitě. Když k tomu dojde, tak se o malé 
vesnici může psát i v prestižním časopise 
věnovaném umění. Nově zrekonstruova-
ná náves v  Bedřichovicích, jež jsou sou-
částí Šlapanic, takovouto debatou prošla. 
Na začátku stál známý, možná pro někte-
ré trochu bláznivý projekt Kateřiny Šedé. 
Na  žádost jedné z  nejvýznamnějších 
uměleckých galerií světa Tate Modern  
v Londýně udělala projekt, v rámci které-
ho přestěhovala 80 obyvatel Bedřichovic 
na tři dny do Londýna. To se stalo v roce 

2011. Projekt pak pokračoval různými 
akcemi, které se mimo jiné odehrávaly  
v bedřichovickém kulturním domě. 

Protože obyvatele Bedřichovic trápila si-
tuace kolem kulturního domu – nebyl už 
v  dobrém stavu a  projekt na  jeho rekon-
strukci byl velice nákladný, rozhodli se 
požádat Kateřinu Šedou o spolupráci. Ta 
přišla s myšlenkou zaměřit se i na prostor 
před kulturním domem. Oslovila velmi 
pozoruhodnou architektku Jitku Resso-
vou ze zlínského studia Ellement. Návrh, 
na  jehož vzniku se svými připomínkami 
podíleli i obyvatelé Bedřichovic, ale i tře-
ba grafický designér Radim Peško, patří  
k nejunikátnějším realizacím v České re-
publice. Spojuje kvality prostoru vesnice 
a města. Londýn se v Bedřichovicích pro-
pisuje do podoby věcí, jako je dětská pro-
lézačka ve  tvaru double deckeru, mapy 

na  hřišti s  vyznačenou Říčkou – Tem-
ží. Přímo z  Londýna pochází telefonní 
budka nebo takový detail, jako je motiv 
figurky panáčka s  kolečkem na  hrudi 
na  rozcestnících – tohle najdete jenom  
v  Bedřichovicích a  v  Londýně. Nezvyklé 
věci budí pozornost, bedřichovická náves 
je nyní velmi neobvyklá. Obyvatelé už se  
s ní sžili, ale u každého nového návštěvní-
ka stále vyvolává řadu otázek. 

Jedna z nejmenších vesnic ve střední Ev-
ropě se zkusila poměřit s  jedním z  nej-
větších měst světa. Je to pro nás všechny 
důležité poslání – nic totiž není nemožné,  
a  jestliže jsme dostatečně vytrvalí anebo 
ochotní spolupracovat s  jinými, tak se 
nám můžou splnit i sny, které jsme si ani 
nedokázali představit.

Richard Straka

Od letošního října je ze Sluníčka Vážka. 
Dosavadní Mateřské centrum Sluníčko 
Šlapanice změnilo vedení i jméno – na-
jdete jej na  stejném místě pod názvem 
Centrum pro rodinu Vážka Šlapanice. 

V  příjemném, nově vybaveném prostředí 
i nadále najdete cvičení pro miminka a ba-
tolátka i  výtvarné dílničky s  hernou. Na-
bízíme také edukativní besedy a semináře 
pro rodiče – z aktuálních akcí je to napří-
klad praktická aromaterapie pro zimní 
období, dále se chystá kurz baby masáží, 
kurz Milující náruč rodičů (správné noše-
ní a držení miminek a seznámení s psycho-

motorickým vývojem dětí), kurz nošení 
dětí v šátku, předporodní přípravné kurzy, 
cyklus seminářů Efektivní rodičovství, 
beseda s  odborníky o  zdravém obouvání 
a  vývoji dětské nohy, Montessori prvky 
v každodenní praxi a další. Ve Vážce v no-
vém roce najdete také pravidelnou psycho-
logickou poradnu pro rodiče s dětmi do 4 
let a pro rodiče s dětmi handicapovanými.

Aktuality a  program můžete sledovat 
na  www.vazkaslapanice.webnode.cz 
a na našem facebooku: Vážka Šlapanice.

Nadšeně pro vás a vaše děti vyhledáváme 
další skvělé lektory a odborníky a plánuje-
me neotřelá a  inspirující setkání. Věříme, 
že se vám ve Vážce bude líbit a budete se  
k nám těšit stejně jako my na vás.

Za tým Centra pro rodinu Vážka Šlapanice

Michaela Strnadelová
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Plaketa Janského putovala 
          do Šlapanic

Plaketu prof.  MUDr.  Jana Janské-
ho za  bezpříspěvkové dárcovství 
krve v  říjnu letošního roku obdržel 
pětatřicetiletý Igor Orovnický, obyvatel 
Šlapanic. Na  podrobnosti kolem této 
bezpochybně záslužné činnosti jsme se 
ho zeptali:

Kolik vám bylo let, když jste  
poprvé daroval krev, a proč jste se 
takto rozhodl?
Poprvé jsem daroval krev jako dvaadva-
cetiletý a  bylo to v  mém rodném měs-
tě ve  Zlatých Moravcích na  Slovensku. 
K dárcovství mě přivedl můj tatínek, kte-
rý je doposud mnohonásobným dárcem. 

Chodil jste na odběry pravidelně  
a daroval jste někdy krev určité 
konkrétní osobě? Jakou máte krevní 
skupinu?
Zpočátku jsem chodil na  odběry asi je-
denkrát až dvakrát ročně, a to díky tomu, 
že jsem po delší čas žil ve Velké Británii, 
kde jsem dárcovství neřešil. Po  návratu 
domů na Slovensko a později na Moravu, 
tedy poslední tři roky, jsem se stal pravi-
delným dárcem a na odběry chodím čtyři-
krát ročně. Zatím se mi ale nestalo, abych 
krev daroval konkrétní osobě. Pro mne 

je nejdůležitější, že se moje krev dostane 
tomu, kdo ji nejvíc potřebuje. Přitom ne-
záleží na tom, jestli toho daného člověka 
znáte, nebo ne. Moje krevní skupina je A1 
RH pozitivní.

Liší se nějakým způsobem provádění 
odběru tehdy a nyní? 
Průběh odběru byl na  každém odběr-
ném místě víceméně stejný. Nejdříve se 
musí vyplnit dotazník dárce, následuje 
odebrání vzorku krve a  měření krevního 
tlaku. Teprve potom se dárce dozví, zda 
je v  daný den zdravotně v  pořádku, aby 
mohl krev darovat. Pak přijde menší ob-
čerstvení a doplnění tekutin. To nejdůle-
žitější, samotné darování krve, přijde až 
nakonec. 

Jaká musíte dodržovat pravidla  
před odběrem?  
Den před odběrem by se měl člověk  
vyhýbat namáhavé fyzické aktivitě a  pít 
hodně tekutin, nejlepší 
je čistá voda nebo 
minerálka. Ráno v  den 
odběru je znovu velmi 
důležitý dostatečný 
příjem tekutin, tedy vypít 
nejméně jeden litr. Stejně 
důležité je také nepřijít 
k  odběru zcela nalačno. 
Doporučuje se krajíc 
chleba s  tenkou vrstvou 
másla nebo marmelády. 
V žádném případě by dár-
ce už večer před odběrem 
neměl jíst příliš tučná jíd-
la.  Jsou totiž těžko stravi-
telná a v krvi zanechávají 
stopy ještě dlouho po  je-
jich konzumaci.

Jak dlouho bydlíte 
ve Šlapanicích  
a proč jste se usídlil 
právě zde? 
Ve  Šlapanicích byd- 
líme s  manželkou  
a  osmiměsíční dcerkou 
Kristinkou rok, od  lis-
topadu 2014. Bydleli 
jsme nějaký čas v  Brně, 

inzerce

ale když jsme se rozhodli založit rodinu, 
chtěli jsme se vyhnout ruchu velkoměsta. 
Šlapanice se nám svojí polohou a blízkos-
tí k Brnu zdály ze všech možných lokalit 
jako nejlepší. S  odstupem jednoho roku 
se s  manželkou shodujeme na  tom, že 
jsme si vybrali velmi dobře. 

Kolik je vám let a jak dlouho ještě 
chcete být dárcem? Kdy vám byla 
předána plaketa Janského?
Je mi 35 roků a  v  dárcovství budu 
pokračovat tak dlouho, dokud budu 
zdravý. Plaketa Dr.  Jana Janského mi 
byla předána letos 13. října na  KÚ JMK 
z rukou ředitelky Oblastního spolku Čes-
kého červeného kříže Ivany Holáskové, 
a to za přítomnosti zástupců zdravotních 
pojišťoven a  Transfuzního a  tkáňového 
oddělení Fakultní nemocnice v Brně-Bo-
hunicích. 

Jitka Nevrklová
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Výlet pro prarodiče 
                         a jejich vnoučata

Dne 3. 10. 2015 uspořádalo město v rámci 
prorodinné politiky již třetím rokem výlet 
pro prarodiče a  jejich vnoučata. O  tyto 
výlety byl vždy velký zájem. V  letošním 
roce jsme se vypravili do  města Tábora, 
kde jsme navštívili Muzeum lega a  Mu- 
zeum čokolády a marcipánu. Nejdříve jsme 
navštívili Muzeum lega, které se nachází  
v  historickém jádru města Tábora. Expo-
zice tohoto muzea je umístěna v  národní 
kulturní památce na  Špitálském náměstí 
a  je tematicky dělena. V  současnosti je  
v muzeu 1 milion kostiček.

Naše prohlídka muzea začala promítnutím 
animovaného filmu, který nás seznámil  
s historií vzniku oblíbených kostiček. Lego 
založil v roce 1932 chudý dánský tesař Ole 
Kirk Christiansen, který nejprve vyráběl 
dřevěné hračky. Od  roku 1954 se vyrábí 
lego v  podobě, jak je známe dnes. Roku 
2000 jmenovala Britská asociace hraček 
lego kostku „Hračkou století“. Dnešní 
výroba kostek Lego je celosvětovou zále-
žitostí. V Dánsku se vyrábí ve dvou továr-
nách, dále se vyrábí v Maďarsku, Mexiku 
a od roku 2000 i v České republice v závo-
dě v Kladně. Roční produkce kostiček do-
sahuje přibližně dvaceti miliard, což je 600 
lego dílků za sekundu. Po zhlédnutí filmu 
jsme pokračovali v prohlídce muzea. Nej-
více se dětem líbily pohyblivé exponáty, 
které mohly samy rozpohybovat. Po  pro-

hlídce byla možnost zakoupení vlastní sta-
vebnice Lego. 

Na  oběd jsme šli přes Žižkovo náměstí 
do restaurace U Dvou koček. Některé děti 
si nechaly místo na čokoládu, na kterou se 
těšily už od začátku zájezdu.

Po obědě jsme se přesunuli do dalšího cíle 
našeho výletu, a  to do  Muzea čokolády  
a  marcipánu. Toto muzeum je umístěno  
v  prostorech tří historických domů. 
Promítnutý dokument nám představil  
a zmapoval historii čokolády, její pěstová-
ní, dovoz do Evropy a následné zpracování 
do formy bonbonů, tabulek, pralinek a fi-
gurek. Část muzea je věnována marcipánu  
a  možnostem jeho zpracování. Z  marci-
pánu je vyrobený model náměstí a dalších 
táborských dominant, marcipánové jsou 
modely pohádek, šatičky pro panenky.  
K dispozici pro všechny hravé ruce je stá-
lá dílna, kde si děti samy odlévaly čokolá-
dové figurky a  pracovaly s  marcipánem. 
V  této dílničce by mohly být několik ho-
din, moc je to bavilo. Všechny výrobky jim 
byly zabaleny do  sáčků a  mohly tak vzít 
rodičům vlastnoručně vyrobený dáreček 
z výletu. V přízemí muzea (čokolatérii) je 
vystavena čokoládová socha Jaromíra Já-
gra v životní velikosti. Zde byla i možnost 
občerstvit se teplou čokoládou, kterou 
na  přání smíchali z  hořké, mléčné a  bílé. 

Hledáme�truhláře

-�truhlářská�dílna�(dýha,�laky,�lamino)
-�corianová�dílna�(pracovní�desky,�recepce)

Cetecho�s.r.o.,�Bohunická�67,�Brno
tel.:

,
773�576�103

www.cetecho.cz info@cetecho.cz

Pro�výrobu�prestižních�atypických�interiérů
z�dýh�a�umělého�kamene.
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Ve  veliké fontáně tam teče čokoláda. Od-
borníky cukráře jsme pozorovali okénkem 
přímo z  čokolatérie, vyráběli dorty, které 
je možné ochutnat v  prodejně nebo si je 
koupit a  odvézt domů. Návštěvu muzea 
jsme zakončili v čokoládové prodejně, kde 
je možné zakoupit originální suvenýry, 
pohlednice, knihy a samozřejmě bonbony, 
figurky, pralinky a mnoho dalšího.

Závěrem našeho výletu nás všechny čekalo 
překvapení. Na  Žižkově náměstí byl sraz 
veteránů – auta, motorky, hasičská auta  
a  sanitka. Majitelé veteránů byli oblečeni 
do dobových kostýmů.Toto byl krásný bo-
nus k završení výletu.

V Táboře je toho ještě mnoho k prohlédnu-
tí, ale na  to nám již nezbýval čas. Možná 
někdy příště si můžeme prohlédnout další 
muzea, vodopád, strašidelné podzemí… 
Cesta do Šlapanic nám uběhla a už se tě-
šíme na příští rok, na další společný výlet.

Všichni, kteří se výletu účastnili, předa-
li na  závěr svým potleskem poděkování 
za uspořádání výletu a také své poděková-
ní městu Šlapanice za uhrazení cestovních 
nákladů za autobus.

Magdalena Jašková, Jana Šunková, 
sociální odbor
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Poděkování  
Sbírka zimního ošacení  
pro děti  na  Ukrajině 
31. 10. 2015
Rád bych touto cestou poděkoval 
všem, kteří přispěli ve sbírce ošacení 
pro děti na Zakarpatské Ukrajině. 

Díky Vám se podařilo shromáždit 
velké množství oblečení, které jsme 
vytřídili do 30 pytlů s rozdělením po-
dle věku a použití.

V  současné době probíhá ještě svoz 
z dalších okolních obcí, které se akce 
zúčastnily, a  následně začneme vše 
posílat do  zakarpatské obce Hrušo-
vo. Tam bude vše předáno potřeb-
ným lidem přes našeho prostředníka 
otce Petrova z  hruševského monas-
tyru archanděla Michaila.

Velká část bude take předána paci-
entům z místní dětské psychiatrické 
léčebny.

Ještě jednou díky Vám, kteří pomá-
háte potřebným, kteří jsou na  tom 
mnohem hůř než my. Moje velké 
poděkování patří také Jednotě Orel, 
která poskytla prostory pro uspořá-
dání sbírky a třídění šatstva.

Na  začátku příštího roku bychom 
rádi podobnou aktivitu opět zo-
pakovali. Další sbírku vyhlásíme  
s předstihem, a pokud budete chtít, 
můžete se opět zapojit.

Zdeněk Novák, garant sbírky 

P. Jan Nekuda  
a MO KDU-ČSL Šlapanice

Advent je v plném proudu a brzy nastanou 
Vánoce. Nahlédněme trochu do  historie: 
Narození Krista se v Římě slavilo už jistě r. 
335, a to ve stále stejné datum – 25. prosin-
ce. Toto datum zvolili křesťané jako proti-
váhu pohanského kultu „nepřemožitelného 
boha slunce“ (Natalis solis invicti). A tak se 
z pohanské oslavy slunovratu stala slavnost 
skutečného „Slunce spravedlnosti“ – jak 
Krista nazývá biblický prorok Malachiáš. 

Boží hod vánoční 25. prosince má privile-
gium, že každý kněz může v ten den sloužit 
tři mše: První mše se jmenuje In nocte (do-
slova „v noci“, je to půlnoční). Druhá mše 
má název In aurora (za svítání, říkávalo se 
jí jitřní), a třetí mše je In die (ve dne). Tato 
třetí mše je nejslavnější, je to hlavní vánoční 
bohoslužba.

Kristovi průvodci. Hned po  Božím hodu 
vánočním následují tři svátky – sv. Štěpána, 
prvního mučedníka z Kristových učedníků 
(26. 12.); sv. apoštola Jana (27. 12.) a  sv. 
Betlémských Neviňátek – dětí povraždě-
ných Herodem místo dítěte Ježíše (28. 12.). 
Světci těchto tří dnů se nazývají „Comites 
Christi“ – Kristova družina. 

Vánoční oktáv je osm dní, kdy slavíme 
Kristovo narození jako jeden den, neboli 
Vánoce se natahují na  celý týden. Posled-

ním dnem oktávu je první den nového roku 
– 1. 1., slavnost Matky Boží Panny Marie. 
Ve vánočním oktávu se ještě nachází svátek 
sv. Rodiny, zavedený papežem Benedik-
tem XV. v r. 1921. 

Doba vánoční. Ke  konci vánoční doby,  
6. ledna, slavíme slavnost Zjevení Páně 
nebo lidově Tří králů – Kašpara, Melichara 
a Baltazara. V tomto svátku se slaví tři udá-
losti, jak je vystihuje úvod ke mši v tento den: 
„Slavíme svatý den ozdobený třemi zázraky. 
Dnes přivedla hvězda Mudrce k  jesličkám; 
dnes se z  vody stalo víno na  svatbě v  Káně; 
dnes byl Kristus pokřtěn Janem v Jordánu.“ 
V  tento den se světí voda, kadidlo, křída  
a  zlaté předměty, které si věřící přinesou.  
V  neděli po  6. lednu se slaví svátek Křtu 
Páně, kterým končí doba vánoční. 

S  Vánocemi je ještě spojen svátek Uve-
dení Páně do  chrámu, dříve se jmenoval 
Hromnice. Je to 40. den po Narození Páně.  
V kostele se světí svíce – hromničky – a pak 
se jde průvodem se svíčkami, které symbo-
lizují Krista jako „světlo k osvícení pohanů 
a k slávě svého izraelského lidu“, jak se to 
při průvodu zpívá.

Když uvažujeme o  vánočních událostech, 
poznáme, co všechny ty svátky spojuje:  
Je to úcta před malým dítětem v jesličkách, 

Vánoce, Vánoce přicházejí…

Víkendové lety
Ohledně stížností na  víkendové lety 
tryskáče dodávám, že jako letecký na-
dšenec registruji tyto produkce už 6 
let (sem tam i  ve  všední dny). Mnozí  
z  nás víme (pokud se nic nezměnilo), 
že jde o vyhlídkové lety s akrobacií, kte-
ré si zaplatí movitější občané se silným 
žaludkem nebo ti, kdo usilují o  získání 
pilotního diplomu. Používá se cvičný 
proudový stroj L-29 Delfín vyřazený ar-
mádou před mnoha lety. Je dvoumístný, 
má khaki kamufláž, ale trupové číslo 
jsem nedokázal přečíst. U  plotu letiš-
tě jsem ho mohl před několika roky při 
startu vyfotit, jenže uletěl.        

Trochu mne překvapilo, že Úřad pro ci-
vilní letectví jako by se stavěl do role mrt-
vého brouka. Vždyť podobné vyhlídkové 

lety jsou na více letištích ČR a údajně i do-
šlo k havárii, při níž zahynul pilot a pasa-
žérka. Za závažnější než překročení hlu-
kových limitů však považuji skutečnost, 
že nad Šlapanicemi vede migrační trasa 
tažných druhů ptáků, nemluvě o skřiva-
nech, vlaštovkách, jiřičkách, holubech  
a  jiných, poletujících v  letištním kori-
doru od  jara do  podzimu. Co způsobí 
nasátí ptáka turbodmychadlem, ne-
třeba rozebírat... A  když už je taková 
sháňka po  adrenalinových zážitcích, 
s  trochou černého humoru bych dopo-
ručil aktivovat katapulty k záchraně let-
ců, aby účastník nezdařeného letu měl  
v hospodě co vyprávět.        

Petr Bílek

protože je Synem Božím. Sami se sklání-
me u jeslí, abychom si připomínali ony tak 
vzácné události. Vánoce jsou proto krásné, 
protože nás učí pokoře, učí sklonit před 
tím, který je v  lidských očích maličký, ale 
ve skutečnosti je vládce vesmíru a cíl celého 
lidstva. 

Krásně prožité letošní Vánoce vám všem 
přejí vaši kněží

P. Jan Nekuda, P. Josef Vlček
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Moravskoslezská křesťanská     
                      akademie 

Pobočka MSKA ve  Šlapanicích organizuje 
už třetím rokem zajímavá setkání na aktu-
ální či historická témata, jejími hosty jsou 
výjimeční lidé se svými znalostmi, zkuše-
nostmi či neobyčejnými životními příběhy. 

V březnu jsme zahájili přednáškou docen-
ta Miroslava Kureše, který přinesl Pohledy 
do nekonečna – vývoj představ o nekonečnu 

a řešení nabízená současnou matematikou 
aneb od Mikuláše Kusánského ke geomet-
rickým modelům. Nahlédnout za  hranice 
prostoru a času, do věčnosti a nekonečna, 
přišli převážně mladí lidé a studenti.

Po teroristických útocích na pařížskou re-
dakci časopisu Charlie Hebdo bylo téma 
náboženské svobody, teroristů a  islámu 

velmi aktuální. Šlapanická pobočka re-
agovala pozváním bývalého velvyslance 
ve Francii Pavla Fišera, který se s námi po-
dělil o své znalosti a zkušenosti v přednáš-
ce Teroristé ve Francii – v čem se nás tato 
situace týká? Obohacující byla také živá 
diskuze s občany.  

V  červnu byla naším hostem výjimeč-
ná žena, která přežila gulag a jejíž osud 
byl sepsán v  knize Krvavé jahody. Věra 
Sosnarová byla po  druhé světové válce 
odvlečena z Brna a prožila 19 krutých let 
v  sovětských vězeních. Neobyčejně kruté 
zážitky vháněly slzy do očí i těm nejotrlej-
ším posluchačům. Paní Věra přežila díky 
své nezlomné víře, vytrvalým modlitbám 
a naději na návrat, kterou jí nikdo nemohl 
vzít. Nakonec se jí podařilo vrátit se zpět 
do  vlasti, kde se začlenila do  normálního 
života. 

Říjnová přednáška Dvakrát zachráněné 
dítě se nesla opět v  duchu připomenutí 
ne tak dávné historie. Brněnský Žid Tho-
mas Graumann byl v  roce 1939 jedním 
ze 669 dětí zachráněných Nicholasem 
Wintonem. Když odjížděl posledním vy-
praveným vlakem, bylo mu osm let a těšil 
se na krásný výlet. Netušil, že svou rodinu 
již nikdy nespatří, neboť všichni, včetně 
mladšího bratra, jehož odjezd byl kvůli 
nemoci odložen na „příští vlak“, zahynuli 
v  koncentračních táborech. Thomas byl 
vychován v evangelické rodině ve Skotsku, 
konvertoval ke  křesťanství, působil také 
jako misionář na Filipínách. 

V  závěru roku proběhne poslední akce, 
kterou bude divadelní představení Víkend 
s  Bohem. Adventní neděle je jako stvoře-
ná pro laskavé a  radostné zamyšlení nad 
smyslem života, nad touhami lidského 
srdce ukrytými pod balastem starostí.  
O tom, že se hra Víkend s Bohem dotýká 
lidských srdcí, svědčí i  to, že vstupenky 
(za dotovanou cenu 120,– Kč) byly vypro-
dány už v  listopadu. Za pomoc děkujeme 
Jihomoravskému kraji, který na toto před-
stavení poskytl dotaci.

Lenka Klašková,  
MSKA, pobočka Šlapanice

inzerce
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Projekt Zdravé město a MA21
Evropský týden mobility (16.–22. 9.)
V  rámci této kampaně jsme pro žáky  
5. tříd ZŠ Šlapanice připravili „Den s měst-
skou policií“. Během dne získali informa-
ce o zvýšeném množství dopravy, jeho do-
padu na životní prostředí a o bezpečnosti 
na  silnicích. Se strážníky pak po  třídách 
měřili rychlost projíždějících aut na  frek-
ventované ulici Brněnské, seznamovali se  
s technickým stavem vozidel nebo kontro-
lovali emise. Místo pokuty za  překročení 
rychlosti rozdávaly děti opravdové kyse-
lé citrony a  jako malou pochvalu naopak 
sladké jablko. Nejvyšší naměřená rychlost 
byla 78 km/hod. a  rozdáno bylo bohužel 
více citronů než jablek. 

Farmářské trhy – 19. 9., 24. 10. 2015  
a Světový den výživy – 16. 10.
Zářijové farmářské trhy byly zpestřené 
soutěží o  nejlepší jablečný štrúdl – ty pak 
hodnotila nejen porota složená z předsedů 

komise RM, ale i  samotní návštěvníci far-
mářských trhů. Vítězný štrúdl patřil paní 
Lucii Bílkové. Říjnové trhy navštívila uzná-
vaná výživová poradkyně paní Eva Beníš-
ková, která prováděla základní diagnostiku 
a poskytovala rady v oblasti vhodné výživy 
„přímo na  tělo“. Farmářskými trhy a  pre-
ventivním programem o anorexii a bulimii 
pro 8. třídy ZŠ Šlapanice jsme se připojili 
ke Světovému dni výživy.

Veřejné fórum 1. 10. 2015
Ve  Šlapanicích v  orlovně proběhlo  
1. veřejné fórum Zdravého města – projed-
návání problémů města očima veřejnosti. 
Občané se mohli vyjádřit k tomu, co by chtě-
li ve Šlapanicích změnit a co by mělo město 
prioritně řešit. Sešlo se skoro sedmdesát 
lidí od studentů až po seniory, kteří měli co 
říci. U sedmi tematických stolů padaly de-
sítky námětů a návrhů, o kterých měl každý 
účastník možnost hlasovat. Diskutovalo se 
na  tato témata: životní prostředí – vzdělá-

vání a  školství – zdravotnictví a  sociální 
služby – kultura, sport a volný čas – dopra-
va a bezpečnost – územní rozvoj a podniká-
ní – stůl mládeže.  Z každého tematického 
stolu vzešly dva náměty, které postoupily 
do  závěrečného hlasování. Výsledkem je 
deset hlavních témat, která jsou pro ob-
čany nejzásadnější. Na tato témata je nyní 
vytvořena veřejná anketa. Občané, kteří se 
veřejného fóra nezúčastnili, se mohou vyjá-
dřit odevzdáním této ankety do schránky na 
MěÚ nebo na podatelně, případně vyplně-
ním ankety na webových stránkách města. 
Ověřené problémy z veřejného fóra pak bu-
dou postoupeny do rady města a do zastu-
pitelstva. Město se tak bude zabývat jejich 
prioritním řešením nebo vyhledáváním do-
tací směrem, který si občané určili. Za rok 
se bude veřejné fórum opakovat a veřejnost 
bude seznámena s tím, jak město jednotlivé 
problematiky řešilo.

Vlaďka Dobiášová, Koordinátorka  
Projektu Zdravé město a MA21
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Poděkování - Koláč pro hospic
Milí dárci a  příznivci hospice sv. Josefa, 
Dům léčby bolesti s  hospicem sv. Josefa  
v  Rajhradě Vám děkuje za  podporu bene-
fiční akce Koláč pro hospic, která se usku-
tečnila již počtrnácté dne 7. října 2015 
u  příležitosti Světového dne hospicové  
a  paliativní péče. Ve  Šlapanicích jste naše 
charitní zařízení již druhým rokem štědře 
podpořili částkou 28 745 Kč. Děkujeme, že 
Vám není lhostejný osud těch, kteří již došli 
na konec své životní cesty.

Zaměstnanci hospice a  dobrovolníci pre-
zentovali hospic sv. Josefa také na stáncích  
v centru Brna na ulici Panská/Masarykova, 
v Galerii Vaňkovka Brno, v Rajhradě, Židlo-
chovicích, Šlapanicích, Jezeřanech, Vedro-
vicích a  v  obcích v  okolí Rajhradu. Dobro-
volným příspěvkem, za  který byl odměnou 
a  poděkováním sladký koláč, přispěli dárci 
celkovou rekordní částkou 196 379 Kč, kte-
rá bude použita na nákup léků proti bolesti 
pro těžce a nevyléčitelně nemocné pacienty 
hospice sv. Josefa, které nejsou hrazeny z ve-
řejného zdravotního pojištění.

Velké poděkování za  trvalou podporu této 
akce patří pekárnám Delta a. s., Penam 
a. s., Globus k. s., Karlové pekárně s. r. o. 
v  Židlochovicích, které zdarma napekly 
výborné koláče různých náplní a  umožni-
ly tak, abychom tuto benefiční akci mohli 
uskutečnit. Děkujeme paní Bučkové, kte-
rá sponzorsky zajistila koláče napečené 
Střední školou potravinářskou, obchodu  
a služeb na Charbulově ulici v Brně.

Dále nás podpořila firma DARE Eurookna, 
která zapůjčila nákladní auto k rozvozu ko-
láčů na  stánky. Agentura Kunovsky s. r. o. 
pronajala velkoprostorový stan, Dopravní 
podnik města Brna s. r. o. zajistil propaga-
ci v  prostředcích MHD, Střední odborná 
škola zahradnická v Rajhradě poskytla kvě-
tinovou výzdobu, která oživila prezentační 
stánky. Mediálními partnery akce byli rádio 
Proglas, Český rozhlas Brno, Deník a regi-
onální zpravodaje.

Rozsáhlou akci se nám podařilo zvládnout 
především za  pomoci a  velkého odhodlá-
ní a  obětavosti dobrovolníků, nejen těch 

hospicových, ale opět z  farnosti Šlapanice 
a studentů gymnázia v Židlochovicích, kte-
rým tímto velmi děkujeme.

Za podporu a součinnost děkujeme také zá-
stupcům Městského úřadu Šlapanice.

Potěšil nás velký zájem a  povědomí dár-
ců, kteří nás přišli podpořit. Pořádáním 
benefiční akce Koláč pro hospic získává-
me pro svoji práci a  pacienty v  naší péči 
užitečnou a  mnohdy pozitivní zpětnou 
vazbu. Naší snahou je nevyléčitelně ne-
mocným i  jejich blízkým ukázat naději  
v  posledních měsících života, pomoci jim 
nalézt jeho smysl a  zajistit, aby hospicová 
péče byla dostupná opravdu všem, kdo ji 
potřebují.

Děkujeme Vám, že nás na této cestě dopro-
vázíte.

Jiřina Večeřová,  
ředitelka Oblastní charity Rajhrad

Hana Bělehradová, koordinátorka sbírky

souvislosti 

inzerce
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 Tříkrálová sbírka

Starosta

V těchto dnech vrcholí přípravy již šestnác-
tého ročníku Tříkrálové sbírky, která začne 
s Novým rokem a potrvá do 14. ledna 2016. 
Jedná se o  největší dobrovolnickou akci 
v zemi, která je součástí tradice a umožňuje 
veřejnosti podílet se spolu s Charitou na po-
moci potřebným a lidem v nouzi. Prostředky 
z  Tříkrálové sbírky každoročně významně 
přispívají k udržení, zkvalitnění a rozšíření 
nabídky sociálních a zdravotních služeb po-
skytovaných v regionu působnosti Oblastní 
charity Rajhrad.

V roce 2015 bylo možné z prostředků Tří-
králové sbírky provést například:

 kompletní výměnu vadných plynových 
kotlů v hospici sv. Josefa 

 nákup koncentrátorů kyslíku a  nových 
polohovacích lůžek pro klienty hospi-
cových služeb 

 vybudování chodníkových cest a pořízení 
venkovního nábytku pro klienty Chráně-
ného bydlení sv. Luisy v Rajhradě, urče-
ného pro osoby s demencí

 nákup 2 nových vozů pro Mobilní hos-
pic sv. Jana a  Charitní pečovatelskou 
službu (za vozy již dosluhující)

Více o  podpořených a  dalších projektech 
najdete na www.rajhrad.charita.cz.

Pro rok 2016 je využití prostředků Tříkrá-
lové sbírky plánováno pro:

 obnovu interiérového vybavení ve všech 
pokojích klientů rajhradského hospice 

 pokračování realizace zahradních 
úprav v  parku Chráněného bydlení sv. 
Luisy

 podporu činnosti dobrovolníků, kteří 
jsou nedílnou součástí hospicového 
týmu nebo pomáhají jako společníci 
klientů v Chráněném bydlení sv. Luisy

 další zkvalitňování služeb Nízkopraho-
vého centra Vata v Židlochovicích, které 
slouží mládeži v rámci prevence ohrožení 
negativními společenskými jevy

 zakoupení nového vozu pro Charitní 
ošetřovatelskou službu 

 podporu salesiánského střediska Don 
Bosco Hospet v  Indii, které vyhledává 
děti zneužívané k  práci, poskytuje jim 
ubytování, vzdělávání, zdravotní péči 
a následné umístění do klasických škol

 Fond individuální pomoci určený 

na podporu rodin a osob v tíživé životní 
situaci

 humanitární pomoc v  České republice  
a zahraničí v případě živelních katastrof 

Oblastní charita Rajhrad děkuje Vám 
všem, kteří vlídně přijmete koledníky, 
otevřete svá srdce a přispějete do  jejich 
pokladniček. Podpořit Tříkrálovou sbír-
ku můžete také zasláním dárcovské SMS 
KOLEDA na číslo 87 777.

Velké díky patří i samotným tříkrálovým 
koledníkům, kteří věnují svůj čas ve pro-
spěch pomoci druhým. Koledníkům 
požehná otec biskup Mons. Vojtěch  
Cikrle při mši svaté na Petrově v sobotu  
2. ledna 2016 v 15 hodin. 

V  neděli 10. ledna v  18 hodin bude 
na  programu ČT1 ke  zhlédnutí přímý 
přenos Tříkrálového koncertu z  Měst-
ského divadla v Brně. Ve Šlapanicích pro-
běhne Tříkrálová sbírka 10. ledna 2016. 

Koordinátorka sbírky za  Oblastní 
charitu Rajhrad: Hana Bělehradová 
mobil: 737 220 085, e-mail: hana.belehra-
dova@rajhrad.charita.cz

 Starosta zastupuje město navenek, což 
znamená, že prezentuje vůli jiných orgá-
nů obce (zastupitelstva a rady) a svou vůli 
(v  případech, kdy je ze zákona oprávněn 
rozhodovat). Starosta a  místostarosto-
vé (ve  Šlapanicích nyní jeden místosta-
rosta) musí být občany České republiky, 
do  funkce je volí zastupitelstvo obce ze 
svých řad, zastupitelstvu jsou za  výkon 
své funkce také zodpovědní. Hlasování  
o  volbě starosty může být veřejné nebo 
tajné a ke zvolení je třeba souhlas nadpo-
loviční většiny zastupitelstva (v  případě 
Šlapanic tedy jedenácti hlasů).  Starosta je 
volen na  ustavujícím zasedání zastupitel-
stva, do  té doby vykonává své pravomoci 
dosavadní starosta a místostarosta. 

Starosta má všechna práva a  povinnosti 
zastupitele obce, kromě toho také svolá-
vá a  většinou řídí zasedání zastupitelstva 
obce a rady obce, podepisuje s ověřovateli 
zápisy z jednání zastupitelstva a rady obce. 

Spolu s místostarostou podepisuje právní 
předpisy obce, může pozastavit výkon 
usnesení rady obce a předložit jej nejbližší-
mu zastupitelstvu k rozhodnutí. Odpovídá 
za informování veřejnosti o činnosti obce, 
za  objednání přezkoumání hospodaření 
obce za uplynulý rok. Rozhoduje o záleži-
tostech samostatné působnosti obce svě-
řených mu radou obce.

Starosta také se souhlasem ředitele 
krajského úřadu jmenuje a  odvolává ta-
jemníka obecního úřadu, plní obdobné 
úkoly jako statutární orgán zaměstnava-
tele vůči uvolněným členům zastupitelstva  
a tajemníkovi obecního úřadu. Pro výkon 
přenesené působnosti zřizuje zvláštní or-
gány obce s rozšířenou působností (např. 
komisi pro projednávání přestupků, ko-
misi pro sociálně-právní ochranu dětí, 
povodňovou komisi) a jmenuje a odvolává 
členy těchto orgánů. Starosta může poža-
dovat po Policii ČR spolupráci při zabez-

pečování veřejného pořádku, plní i  další 
úkoly (např. řízení obecní policie, vyžá-
dání Armády ČR k  záchranným pracím 
v případě pohromy atd.). Při významných 
příležitostech a občanských obřadech má 
právo užívat závěsný odznak se státním 
znakem. 

Místostarosta je určen zastupitelstvem, 
zastupuje starostu v  době jeho nepří-
tomnosti nebo v  době, kdy nevykoná-
vá funkci. Je-li starosta odvolán nebo 
se vzdal funkce, vykonává jeho pra-
vomoc až do  zvolení nového starosty, 
v  případě, že se i  místostarosta vzdá 
funkce nebo je odvolán, zastupitelstvo 
pověří pravomocí starosty některého  
z členů zastupitelstva. Pokud jsou staros-
ta nebo místostarosta odvoláni nebo se 
této funkce vzdají, přestávají být i  členy 
rady obce.

Hedvika Růžičková

souvislosti / co by měl občan znát
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Facebook  
města Šlapanice
Vážení občané, od srpna 2015 
můžete získavat zprávy měs-
ta a zajímavosti i na oficiálním 
facebookovém profilu MĚSTO 
ŠLAPANICE. Připojte se :-)

Zapojte se do tvorby videí
Vážení občané, máte možnost se zapojit do tvorby videí šlapanického infoka-
nálu. Vaše krátká videa nebo fotky z městských akcí, které nám poskytnete, 
sestříháme do krátkého videa a uvedeme na Infokanálu Šlapanice a webu 
města. Podklady zasílejte prostřednictvím online úschoven na adresu infoka-
nal@slapanice.cz. Do předmětu zprávy nebo poznámek nezapomeňte uvést 
své jméno, abychom ho mohli uvést v titulcích. Technicky nevyhovující příspěv-
ky nebudou zveřejněny. Nejvhodnější formáty jsou MPEG-2, mp4 a avi.

4. 12. Pietní akt za oběti bitvy 16.30 hod. Masarykovo náměstí
5. 12. Burza militarií 7.00-12.00 hod. orlovna
5. 12. Den otevřených dveří – Gymnázium Šlapanice 9.00-16.00 hod. gymnázium
5. 12. Otevření výstavy betlémů 13.00-17.00 hod. muzeum
5. 12. Mikulášsko-maškarní rej 14.30 hod. sokolovna
5. 12. Šlapanické Vánoce 2015 – reprodukovaná hudba 15.00-18.00 hod. Masarykovo náměstí
6. 12. Vánoční jarmark s kulturním programem 9.00-17.00 hod. Masarykovo náměstí
6. 12. Mikulášská nadílka 16.00 hod. orlovna

10. 12. Morava – země neznámá 18.00 hod. městská knihovna
12. 12. Šlapanické Vánoce 2015 – Retroden s kulturní komisí 15.00-18.00 hod. Masarykovo náměstí
12. 12. Jedinečný hudebně divadelní mazec 19.00 sokolovna
13. 12. Šlapanické Vánoce 2015 – kulturní program 15.00-18.00 hod. Masarykovo náměstí
13. 12. Víkend s Bohem – divadlo 17.00 hod. sokolovna
19. 12. Šlapanické Vánoce 2015 – kulturní program 15.00-18.00 hod. Masarykovo náměstí
19. 12. Vánoční turnaj ve stolním tenise pro děti a dospělé 9.00 a 14.00 hod. orlovna

19. 12. Koncert duchovní hudby „Camerata Brunae“ 19.00 hod. Kostel Nanebevzetí  
Panny Marie

20. 12. Šlapanické Vánoce 2015 – reprodukovaná hudba 15.00-18.00 hod. Masarykovo náměstí
20. 12. Draní peří – lidové zvyky 15.00 hod. orlovna
20. 12. Vánoční koncert s Naďou Urbánkovou 19.00 hod. sokolovna
24. 12. Koledování na hřbitově 14.30 hod. hřbitov

 1. 1. Novoroční ohňostroj 18.00 hod. městský park
8. 1. Myslivecký ples 20.00 hod. sokolovna

10. 1. Tříkrálová sbírka celý den v ulicích města
15. 1. Ples gymnázia 20.00 hod. sokolovna
16. 1. Věneček ČZS 20.00 hod. sokolovna
23. 1. Sokolský ples 20.00 hod. sokolovna

5. 2. Lidový ples 20.00 hod. orlovna
 6. 2. Farmářské trhy se zabijačkou 8.00-12.00 hod. Masarykovo náměstí
6. 2. Ostatky 20.00 hod. orlovna

 7. 2. Masopustní průvod 15.00 hod. Masarykovo náměstí
 12. 2. Zahájení výstavy „Indie“ 13.00-17.00 hod. muzeum
13. 2. Městský ples 19.00 hod. sokolovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města,  
infokanál a hlášení městského rozhlasu.
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8. 10. 2015 
Divadlo pro děti – Josef Kopecký

8. 10. 2015 
Divadlo pro děti – Josef Kopecký

24. 10. 2015 
Farmářské trhy – Josef Kopecký

24. 10. 2015 
Farmářské trhy – Josef Kopecký

21. 11. 2015 
Babské hody – NS Vrčka

Dopravní řešení                                                                                                
pro Šlapanice

Úředník musí 
být profesionál

Plaketa Janského 
putovala 
do Šlapanic
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